
www.uncopdull.com

Roigé, alcaldessa 
en minoria a Tortosa

Projecten ampliar 
l’abocador a Tivissa
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Un incendi devastador 
castiga la Ribera d’Ebre

 L’autocombustió d’un femer de gallinassa en 
una granja de la Torre, possible origen del foc

 Només durant les primeres 24 hores, les flames 
desbocades arrasen més de 6.500 hectàrees 

Un altre incendi crema més de 230 hectàrees al Perelló
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L’incendi de la Ribera d’Ebre va enfosquir el cel i va obligar a tallar cinc carreteres // ACN.
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P
POLÍTICA

LES ÚLTIMES HORES abans del ple 
de constitució del nou Ajuntament de 
Tortosa van ser frenètiques. El veto 
d’ERC cap al PSC pel 155 feia impossible 
la concreció d’un govern d’esquerres, i 
els socialistes també havien declinat do-
nar suport al candidat de Movem, Jordi 
Jordan, si els republicans persistien en la 

idea de mantenir-los fora de l’equip de 
govern. En este context, les últimes 48 
hores s’havia activat una alternativa 
sorprenent: les altres forces polítiques 
que aposten pel canvi, la CUP i Ciuta-
dans, havien de votar el candidat 
d’ERC-Tortosa Sí, Xavier Faura, com tam-
bé hauria fet Movem. D’esta manera, 

s’hagués pogut evitar la investidura de 
Meritxell Roigé. Les negociacions van ser 
molt discretes i al marge del PSC, de qui 
es pensava que tenia molt avançat un 
acord per incorporar-se al govern de Roi-
gé. Però, finalment, l’anomenada ‘opera-
ció Princesa’ no va quallar per la indeci-
sió del regidor de Ciutadans.  G.M.

La fallida ‘operació Princesa’ per coronar Faura

ELS NOUS AJUNTAMENTS

Roigé comença el mandat més 
afeblida a l’alcaldia de Tortosa

 La incapacitat de l’oposició de pactar un govern 
de canvi aplana la investidura de l’hereva de Bel 

 Jordan (Movem) fa una primera crida a ERC 
i el PSC per fer possible un govern alternatiu 

La incapacitat de les esquerres 
de pactar un govern de canvi 
ha aplanat la reelecció de Me-
ritxell Roigé, que el 15 de juny 
va ser investida com a alcal-
dessa amb els set vots de Junts 
per Tortosa. Tot i que van es-
tar explorant totes les opcions 
fins a última hora, les forces 
de l’oposició van acabar vo-
tant-se a elles mateixes. Així, 
durant el seu discurs poste-
rior a la investidura, Roigé va 
fer una crida a superar les di-
ferències i a treballar plegats. 
De fet, com que ja tenia assu-
mit que començaria el mandat 
més feble i en minoria, l’alcal-
dessa va oferir una política de 
“mà estesa” a la resta de grups, 
i va apuntar que buscarà un 
govern més ampli. A més, amb 
un discurs d’un to marcada-
ment institucional, l’hereva de 
Ferran Bel també va repassar 
el que serà el seu programa de 
govern durant els propers me-
sos, tot insistint en què molt 
aviat s’anunciarà una implan-
tanció industrial al municipi. 
Tot seguit, Roigé va adreçar-se 
als regidors del grup de Junts 
per Tortosa i els va demanar 
“mà estesa, humilitat i treball, 
treball i treball”. 
Per la seua banda, el portaveu 
de Movem Tortosa va lamen-
tar que no haja sigut possible 
el pacte d’esquerres per propi-
ciar un canvi a l’alcaldia. Jordi 
Jordan va remarcar que mai 
hi havia hagut tants regidors 
d’esquerres a l’Ajuntament 
tortosí (13), i que la suma en-

cara pujava un regidor (14) si 
es tenia en compte que Ciuta-
dans també aposta pel canvi. 
En este sentit, Jordan va de-
nunciar la falta de generositat 
i el partidisme del PSC i ERC, 
i també que “pactes supramu-
nicipals” hagen entorpit les 
negociacions per aconseguir 
un govern alternatiu. De fet, 
va insistir en què s’han paralit-
zat les ganes de canvi de més 
de 9.000 tortosins i tortosines 
que van votar a les municipals. 
A més, Jordan també va oferir 
tres pactes de ciutat en temes 
d’economia, rehabilitació dels 
habitatges i patrimoni, i trans-
parència municipal. Però el 
més sorprenent va ser quan, 
des del primer ple del mandat, 
va deixar la porta oberta a fer 
possible un govern alternatiu 
i de canvi. Un clar missatge a 
ERC i el PSC, per “acabar amb 
el caciquisme i el clientelis-
me”, tot i que no va fer servir 
directament l’expressió “mo-
ció de censura”. 
Per la seua banda, el portaveu 
de Tortosa-Sí, Xavier Faura, 
va aprofitar el seu discurs per 
justificar la decisió dels repu-
blicans de quedar-se a l’oposi-
ció, tot deixant clar també que 
el govern del canvi no ha estat 
possible pel compromís elec-
toral de no pactar amb les for-
ces del 155, en una clara al·lu-
sió al PSC. Faura també va 
garantir una oposició ferma, 
però també constructiva. 

La investidura de Roigé, amb Jordan i Vallespí com a membres de la mesa d’edat. //  CEDIDA.

La CUP denuncia la covardia de l’esquerra
Durant el seu discurs al ple de constitució 
del nou Ajuntament, el portaveu del PSC 
de Tortosa, Enric Roig, va sorprendre amb 
una cita literària del poeta Miguel Her-
nández. Roig va remarcar que faran una 
oposició contundent, tot dient, metafòri-
cament, que els socialistes no seran bous 
que abaixaran el cap, sinó lleons. A priori, 
va descartar la possible entrada del PSC al 
govern en minoria de Meritxell Roigé. 
Per la seua banda, el portaveu de Ciuta-
dans, Miquel Albacar, també va lamentar 

que no s’hagi produït el canvi a Tortosa, i 
va reiterar que Roigé representa la co-
rrupció, el clientelisme i també l’indepen-
dentisme. Finalment, el portaveu de la 
CUP, Xavier Rodríguez, va afirmar que 
Roigé ho tindrà molt fàcil per culpa d’una 
esquerra “covarda”. Així, Rodríguez va 
responsabilitzar el PSC de no haver propi-
ciat el canvi, i li va demanar que digués si 
entrarà al govern amb Junts per Tortosa. 
Però també va culpar-ne a Esquerra, tot 
acusant-los de buscar una cadira. 

Gustau Moreno
TORTOSA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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 Movem, ERC i el PSC comencen a parlar d’una 
possible entesa per desbancar Roigé de l’alcaldia

 Els republicans rebutgen entrar al nou govern i 
afirmen que Junts no tindrà una carta en blanc

 POLÍTICA 

El nou cartipàs i les retribucions tiren endavant amb els vots d’ERC
Després que s’aprovés en 
sessió plenària, l’alcaldessa 
de Tortosa, Meritxell Roigé, 
va poder presentar el 18 de 
juny el cartipàs i la composi-
ció de les comissions. La ma-
teixa Roigé s’encarregarà de 
les regidories d’Urbanisme 
i Obres Públiques, mentre 
que Fernando Saporta serà el 
primer tinent d’alcalde d’Hi-
senda, Governació, Personal 
i Seguretat. Mònica Ripoll 
és la segona tinenta d’alcal-
de d’Acció Social, Salut, Di-
versitat Cultural, Igualtat i 
Drets Civils; Domingo Tomàs 

el tercer tinent d’alcalde 
de Serveis i Logística, Fes-
tes, Festa del Renaixement 
i Joventut; Cinta Espuny, la 
quarta tinenta d’alcalde d’Es-
ports, Ensenyament i Univer-
sitats; Sisco Pepió, el cinquè 
tinent d’alcalde de Promoció 
Econòmica, Comerç i Fires, 
Noves Tecnologies, Agerma-
naments i Turisme; i Ximo 
Martorell, el sisè tinent d’al-
calde de Cultura, Medi Am-
bient i Sector Primari. 
Roigé va celebrar que s’ha-
gués pogut arribar a un con-
sens i a l’aprovació de la pro-

posta. L’alcaldessa va reiterar 
que continua amb la mà este-
sa a ERC-Tortosa Sí per su-
mar-se al govern. De fet, tam-
bé va aconseguir aprovar el 
règim de dedicacions i in-
demnitzacions per assistèn-
cies gràcies als vots favora-
bles d’ERC-Tortosa Sí. Els 
republicans només van abs-
tenir-se al punt sobre la dedi-
cació exclusiva del regidor 
Domingo Tomàs, amb una 
retribució anual de 49.396 
euros. Roigé s’ha apujat la re-
tribució fins als 58.372 euros 
bruts anuals.  Cinta Bonet.

La llavor de la moció de censura

Jordi Jordan ha animat les 
forces d’esquerres de Torto-
sa a seguir explorant les vies 
per aconseguir un govern de 
canvi. Només cinc dies des-
prés del ple en què Meritxell 
Roigé va ser investida com a 
alcaldessa d’un govern en mi-
noria, el portaveu de Movem 
Tortosa va recordar que hi ha 
almenys 11 regidors que volen 
el canvi d’una manera o d’una 
altra, i que només fa falta més 
voluntat política. De fet, va 
advertir que “esta via” es po-
dria iniciar “en qualsevol mo-
ment”. Durant una entrevista 
a Canal 21 Ebre, Jordan va re-
marcar que faria falta canviar 
l’actitud del PSC, però també 
d’ERC, ja que en 70 ciutats ca-
talanes s’han arribat a acords 

entre les dos formacions. El 
portaveu de Movem va afe-
gir-hi que ara caldrà veure si 
Roigé pot governar el muni-
cipi en minoria, i es va fixar 
com a objectiu la represa del 
curs polític al setembre, amb 
la negociació per les ordenan-
ces fiscals i el nou pressupost. 

El PSC s’apunta al canvi
L’endemà, també a Canal 21 
Ebre, el socialista Enric Roig 
va deixar la porta oberta a 
donar suport a una moció de 
censura contra l’alcaldessa 
de Junts per Tortosa. Roig 
va deixar clar que el PSC to-
ninua estant a favor del can-
vi, i va lamentar que Jordan 
exclogués els tres regidors 
socialistes dels seus càlculs 
per començar a buscar una 
majoria alternativa al go-
vern de Roigé. Amb tot, Roig 
va advetir que una moció de 

censura o una qüestió de con-
fiança haurien d’estar molt 
ben justificades. A més, va 
dir que personalment no ha 
rebut cap oferta de Junts per 
incorporar el PSC al govern, i 
va concloure que estan oberts 
a escoltar les propostes que 

els puguin fer tant Roigé com 
el mateix Jordan. 
A banda, Roig també va de-
nunciar que el veto d’ERC al 
PSC és, en realitat, una ex-
cusa de Xavier Faura per no 

fer alcalde Jordan. En este 
sentit, no va amagar el seu 
malestar, ja que durant la ne-
gociació se’ls ha tractat com 
si tinguessin la lepra. Així, 
Roig va reiterar que no està 
d’acord amb la presó preven-
tiva que han patit els polítics 
encausats per l’1 d’Octubre, i 
que espera que les sentències 
siguen mesurades i puguen 
contribuir a rebaixar la tensió 
política a Catalunya.

Faura, obert a parlar-ne
Precisament, Faura tampoc 
no havia tancat la porta a ex-
plorar una majoria alternati-
va més endavant, si el PSC 
modificava el seu planteja-
ment en relació a Catalunya i 
defensen la llibertat dels pre-
sos polítics. A més, va tornar a 
rebutjar entrar en el govern 
de Roigé, tot  afirmant que els 
regidors d’ERC-Tortosa Sí 

són més valuosos a l’oposició 
que al govern municipal. 
També a Canal 21 Ebre, Faura 
va voler deixar clar que el seu 
suport a Roigé en el primer 
ple extraordinari del mandat 
no és una “carta en blanc”. De 
fet, va rebutjar les crítiques 
de Movem Tortosa, la CUP i 
Ciutadans a la retribució que 
s’ha fixat l’alcaldessa, de 
58.372 euros bruts anuals. A 
més, va recordar que només 
ERC va aconseguir retirar de 
l’ordre del dia una delegació 
de competències a la junta de 
govern local amb què Roigé 
pretenia “buidar de contin-
gut” el ple de l’Ajuntament i 
la capacitat de control i d’in-
cidència de l’oposició. Faura 
també va concloure que el 
pacte del mandat anterior 
amb el PDeCAT “no va ser un 
bon negoci”, ni per a la ciuta-
dania ni per a ERC.  

Gustau Moreno
TORTOSA

La presentació del nou cartipàs de Tortosa. // CEDIDA.

 Jordan demana un 

canvi d’actitud al PSC 

i ERC, formacions que 

sí han arribat a acords 

de govern en 70 

ciutats del país 
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El candidat de Més Delte-
bre-ERC, Joan Alginet, ha va-
lorat que la ciutadania ha vol-
gut un govern fort d’Enlairem 
Deltebre, i que els republicans 
no han tingut prou temps per 
acabar d’explicar el seu pro-
jecte, abans de les eleccions 
del 26-M. En este sentit, Al-
ginet també ha apuntat que 
el municipi tindrà un govern 
fort, però també una oposició 
útil, que possiblement tindrà 

responsabilitats de govern al 
Consell Comarcal del Baix 
Ebre i a la Diputació de Tarra-
gona. El regidor ha avançat, de 
fet, que hi haurà discrepàncies 
amb el govern de Soler, i ha ga-
rantit que també hi haurà una 
oposició forta. Però Alginet ha 
conclòs que Deltebre necessita 
arribar a grans consensos, i ha 
ofert a Soler mà estesa per par-
lar de temes com ara el POUM, 
la lluita contra la regressió del 
Delta, la fuita de talents o la re-
baixa dels impostos a les famí-
lies de Deltebre.
El mateix argumentari ha se-

guit el candidat d’ERC a l’Al-
dea, Simon Falcó, a l’hora de 
valorar la majoria absoluta de 
Junt per l’Aldea, amb l’ascens 
de Xavier Royo a l’alcaldia. 
Falcó també ha garantit una 
oposició “forta i útil”. Així, ha 
ofert a Royo col·laboració per 
encarar els reptes i tirar enda-
vant els projectes més impor-
tants per al municipi.  

L’alcalde de Deltebre, Lluís So-
ler, ja ha presentat la reestruc-
turació del cartipàs municipal. 
Va ser el 17 de juny, el primer 
dia laborable després d’haver 
renovat l’alcaldia amb una ma-
joria absoluta històrica d’onze 
regidors. El cartipàs està dis-
tribuït en quatre grans àrees 
d’acció: #DeltebreEficient, 
#DeltebreProjecció, #Delte-
breTerritori i #DeltebreActiu. 
En este sentit, Soler segueix 
apostant pel treball en xarxa 
entre els diferents regidors i 
regidores, per fomentar “la 
coordinació i la cohesió entre 
els membres del govern muni-
cipal i generar sinergies positi-

ves”. 
Cada gran àrea d’acció compta 
amb una tinença d’alcaldia. 
Elisabeth Tomàs serà la tinenta 
d’alcalde i coordinadora de 
l’àrea #DeltebreEficient, que 

també assumirà les regidories 
d’Hisenda, Gestió Interna i Re-
lacions Institucionals. Carlos 
Serra seguirà sent el regidor de 
Comunicacions, i també el ti-
nent d’alcalde i coordinador de 

l’àrea #DeltebreProjecció. A 
més, s’encarregarà de la regi-
doria d’Enfocament Turístic, 
Fires i Ensenyament. El tinent 
d’alcalde i coordinador de 
l’àrea #DeltebreTerritori serà 
Francisco Castro, que gestio-
narà les regidories de Gestió 
Territorial, Ciutadania i Segu-
retat. El tinent d’alcalde i coor-
dinador de l’àrea #DeltebreAc-
tiu serà Robert Bertomeu, el 
qual també s’encarregarà d’Es-
port i Benestar i Teixit Asso-
ciatiu. Ingrid Santiago s’ocu-
parà de la regidora de Personal 
i Acció Comercial; Andreu 
Curto serà el responsable 
d’Atenció a la Ciutadania, 
Transparència i Participació 
Ciutadana, i Joventut; Robert 
Bertomeu, de Sector Primari; 
Lluïsa Ventura de Servei a les 

Persones, Inserció Laboral i 
Gent Gran; Joan Lucas serà el 
regidor d’Imatge de Poble i Po-
lítiques Ambientals i Platges; 
Carme Franch la regidora 
d’Equipaments, Actes i Festes; 
i Anna Giménez gestionarà les 
regidories de Foment Cultural 
i Igualtat i Gènere. L’alcalde de 
Deltebre assumirà la cartera de 
Planificació Territorial amb els 
projectes del POUM i el port 
de Deltebre, entre d’altres. Fi-
nalment, el portaveu del go-
vern serà el regidor electe més 
jove de tota la corporació, An-
dreu Curto. 

Cinta Bonet
DELTEBRE

Gustau Moreno
Deltebre / L’Aldea

ELS NOUS AJUNTAMENTS

Un govern per ‘enlairar’ Deltebre
 Lluís Soler comença el segon mandat amb un 

cartipàs distribuït en quatre grans àrees d’acció
 L’alcalde assumeix la cartera de Planificació 

Territorial, amb els projectes del POUM i el port

Joan Alginet, durant una entrevista. // ARXIU C21.

El moment de la signatura del cartipàs. // S. ALARCÓN.

ERC, oposició ‘forta i útil’ a Deltebre i l’Aldea

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Amposta, majoria eixamplada
 ‘Podem cometre errors, però no decebrem els 

que confien en nosaltres’, assegura Adam Tomàs
 German Ciscar eclipsa la investidura en jurar 

el càrrec ‘perquè els pericos guanyin la UEFA’

Adam Tomàs ha estat reele-
git alcalde d’Amposta després 
d’haver assolit ampliar de ma-
nera considerable la seua ma-
joria absoluta. I és que el grup 
republicà governarà amb 16 
dels 21 regidors del consistori. 
En el seu discurs d’investidu-
ra, Tomàs va assenyalar que el 
nou mandat ha de permetre 
continuar amb la feina inicia-
da. “Seguirem treballant, més 
intensament si cal, en la recu-
peració del patrimoni històric 
i arquitectònic, l’eficiència 
energètica, la transparència, 
la participació, l’habitatge, 
en la defensa d’un espai pú-
blic compartit per tots, en 
millorar les infraestructures 
de la ciutat i en seguir treba-

llant per liderar les polítiques 
d’ocupació i empresa de la 
comarca”, va assegurar l’al-
calde. “Ens comprometem a 
governar amb determinació, 
rigor i ambició per seguir fent 
d’Amposta la millor ciutat on 
viure i ho farem com fins ara, 

des de la proximitat i escol-
tant a la gent, posant la nos-
tra ciutat al centre de totes 
les nostres preocupacions”, 
va afegir-hi. “Com a alcalde 
de la ciutat us ofereixo seguir 
assumint el lideratge amb 
humilitat, respecte, treball i 

compromís personal”, va dir 
Tomàs, abans de concloure: 
“Us ofereixo el meu treball i 
el del meu govern per no de-
fraudar-vos: podem cometre 
errors, però no decebrem la 
confiança d’aquells que con-
fien en nosaltres”.

Per la seua banda, Manel Ma-
sià de Junts per Amposta, va 
votar-se  a ell mateix, mentre 
que els dos regidors del PSC 
van declinar presentar candi-
datura i van optar per votar 
en blanc a la investidura 
d’Adam Tomàs. En canvi, els 
dos regidors de Som Amposta 
van dipositar el seu vot per al 
seu candidat, German Ciscar. 
De fet, Ciscar va protagonit-
zar l’anècdota de la jornada, 
quan va jurar el càrrec de re-
gidor tot recordant al seu es-
panyolisme i perquè els peri-
cos puguin guanyar la UEFA, 
en referència a la classificació 
de l’Espanyol per jugar en-
guany l’Europa League. 

J.D. / G.M.
AMPOSTA

El nou consistori d’Amposta. // CEDIDA.

ELS NOUS AJUNTAMENTS

 POLÍTICA

El socialista Francesc Miró 
considera que la majoria ab-
soluta d’Esquerra d’Amposta 
de 16 regidors s’explica perquè 
Adam Tomàs ha sabut concen-
trar la part més important del 
vot independentista, en detri-
ment de Junts per Amposta. 
Però també perquè l’alcalde 
ha fet una campanya en què ha 
adoptat una posició victimista 
que no es corresponia a la rea-

litat, ja que durant este mandat 
ja tenia majoria absoluta i no 
depenia de l’oposició. Durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, 
el regidor electe del PSC ha 
afirmat que el nou mandat la 
majoria absoluta “serà un ro-
det”, i que així Tomàs es traurà 
la careta de la seua veritable 
forma de governar.
Per la seua banda, el candidat 
de Junts per Amposta, Manel 
Masià, ha fet autocrítica pels 
resultats del 26-M, però també 
ha rebutjat que l’alcalde vulga 
aprofitar la majoria absoluta 

per reformar el reglament mu-
nicipal. Així, Masià ha recordat 
que a l’Ajuntament de Tortosa 
ja es va aprovar el 2016 un “re-
glament mordassa” per coac-
cionar els grups de l’oposició. 
A més, també ha lamentat que 
s’haja destituït l’alcalde pedani 
de Poble Nou del Delta amb un 
missatge de mòbil. 
Finalment, Masià també ha 
acusat el govern d’Adam Tomàs 
d’haver amagat el nou pla de 
mobilitat durant la campanya, 
per evitar el descontentament 
de la gent del municipi. 

El PSC i Junts adverteixen del ‘rodet’ d’ERC
G.M.
AMPOSTA

Francesc Miró, a l’entrevista de Canal 21. // ARXIU C21.

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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‘Volem tenir un govern a l’alçada’
 L’alcalde de la Ràpita afronta el segon mandat 

amb una folgada majoria de 10 regidors
 Caparrós assumeix també Urbanisme i Turisme, 

i Albert Salvadó segueix de primer tinent d’alcalde

El republicà Josep Caparrós 
ha aconseguit el 26-M la ma-
joria absoluta més folgada de 
la història a l’Ajuntament de 
la Ràpita, amb 10 regidors. De 
fet, és la primera majoria ab-
soluta que ha assolit un únic 
partit, ja que les dos majories 
absolutes anteriors van ser de 
forces polítiques en coalició, 
CiU i PSC-Iniciativa. Amb tot, 
Caparrós ha lamentat que les 
formacions que fins ara també 
formaven part del govern de la 
Ràpita hagin perdut la repre-
sentació que tenien abans de 
les municipals. 
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, l’alcalde de la Ràpita va 
explicar que ja havia començat 
a treballar en el nou cartipàs 

municipal, i que tindrà un es-
quelet molt semblant a l’actual. 
Segons Caparrós, l’objectiu és 
configurar un govern que esti-
ga “a l’alçada del suport rebut 
per part de la ciutadania”. Ca-
parrós també va dir que la rela-
ció amb l’oposició haurà de ser, 

com a mínim, igual de bona que 
durant el mandat anterior De 
fet, va dir que iniciaria una ron-
da de contactes amb Junts per 
la Ràpita, Més Ràpita i el PSC.
Finalment, Caparrós encapçala 
l’organigrama municipal al 
front de l’alcaldia i també de les 

regidories d’Urbanisme i de 
Turisme. Conxi Vizcarro assu-
meix la regidoria de Governa-
ció, de Recursos Humans i de 
Comerç. Albert Salvadó, que és 
també primer tinent d’alcalde, 
manté Hisenda i Promoció 
Econòmica. Èrika Ferraté se-

guirà al capdavant de l’àrea de 
Cultura i també passa a gestio-
nar la cartera d’Educació. Rafa 
Balagué continua sent el regi-
dor de Joventut i Identitat. 
Oona Tomàs, una de les noves 
regidores, assumeix Polítiques 
Socials i Igualtat, i també Salut. 
Enric Vidal manté les regido-
ries de Festes i Serveis. Àngela 
Reverté, Esports. Joan Grau, el 
segon nou regidor republicà, 
tindrà delegades les àrees de 
Mitjans de Comunicació, Ad-
ministració Digital i Trans-
parència. I finalment, Oriol 
Clos serà responsable de les 
regidories de Medi Ambient i 
de Participació Ciutadana. 

Gustau Moreno
SANT CARLES DE LA RÀPITA

Mira el
vídeo
en este
enllaç

El nou govern de la Ràpita. // CEDIDA.

ELS NOUS AJUNTAMENTS

L’alcalde electe d’Alcanar, 
Joan Roig, ha fet una valoració 
molt positiva dels resultats 
electorals del 26-M, en què 
Esquerra va assolir una majo-
ria absoluta històrica, amb 8 
dels 13 regidors del consistori. 
Roig ha afirmat que la ciutada-
nia els ha marcat el camí a se-
guir en el nou mandat, amb 
més gestió responsable dels 
recursos, nous equipaments, i 

polítiques socials de qualitat. 
En este sentit, ha apuntat les 
línies del nou govern munici-
pal, i ha detallat que un dels 
grans reptes per al proper 
mandat serà la redacció del 
nou pla d’ordenació urbanísti-
ca municipal (POUM). També 
ha afirmat que espera comptar 
amb la màxima participació 
de la ciutadania i de la resta de 
grups polítics. De fet, ha as-
senyalat com hauria de ser la 
relació amb els partits que 
s’han quedat a l’oposició. Se-
gons Roig, Esquerra sempre 

estarà al costat de les forces 
que comparteixin els valors de 
la justícia social, el compro-
mís, i la defensa dels interes-
sos de la ciutadania. Final-
ment, també ha avançat que el 
nou cartipàs municipal tindrà 
regidories interconnectades, 
per governar Alcanar d’una 
forma més transversal. 

Joan Roig, a Canal 21 Ebre. // ARXIU C21.

Roig proposa un govern més transversal
G.M.
ALCANAR

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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El nou alcalde de Flix, el re-
publicà Francesc Barbero, ha 
integrat al govern municipal 
el socialista Xavier Sabaté, 
d’Unitat per Flix, com a regi-
dor de Transició Ecològica. 
“Tenim majoria absoluta i no 
necessitem pactar amb ningú. 
Tot i això, hem ofert a tothom 
treballar pel poble des del go-
vern. Junts i CUP han decidit 
abandonar el govern i passar a 
l’oposició. Seguim on sempre: 

ferms en les conviccions i amb 
la mà estesa”, va escriure Bar-
bero a Twitter el 15 de juny.
A banda, durant una entrevista 
a Canal 21 Ebre, l’alcalde va 
deixar clar que la seua priori-
tat serà posar les bases per ge-
nerar més ocupació i frenar el 
despoblament. Sobretot, te-
nint en compte el context de 
pèrdua d’indústries que està 
patint el nord de la Ribera 
d’Ebre. Quant als projectes del 
nou mandat, Barbero va asse-
gurar que aprofitaran un dels 
espais de l’antiga cooperativa, 
on ja s’ha instal·lat el centre de 

rehabilitació, per implantar 
una sala polivalent que perme-
ti celebrar-hi activitats lúdi-
ques i culturals. De fet, va dir 
que cal feina, cultura i oci, per 
poder frenar la diàspora de jo-
ves. Barbero també va afegir-hi 
que, un cop finalitzades les 
obres de descontaminació del 
pantà, caldrà restaurar la llera 
del riu i buscar-hi nous usos.  

La republicana Montse Pe-
relló és la nova alcaldessa de 
Tivissa, després d’un pacte  a 
tres amb la regidora de l’Agru-
pació Independent de la Serra 
d’Almos, Lourdes Pena, i amb 
la regidora de Movem Tivis-
sa, Alba Benedicto. Amb tot, 
el ple de constitució del nou 
Ajuntament i la mateixa in-
vestidura van estar marcats 
per la polèmica, quan la can-
didata a l’alcaldia de Junts per 
Tu, Montse Pagès, va fer el 
seu discurs un cop investida 
la nova alcaldessa. Tot seguit, 
Pagès va abandonar el saló de 
sessions, juntament amb la 
resta de regidors de la forma-

ció postconvergent, en des-
acord amb el pacte. 
En les eleccions del 26-M, 
Junts per Tu van aconseguir 
quatre regidors, quedant-se 
sense la majoria absoluta. La 
candidatura republicana Ara 
Sí-AM va quedar com a segona 
força amb tres regidors, men-
tre que els independents de la 
Serra d’Almos i Movem Tivis-
sa van aconseguir una regido-
ra respectivament. Fins al dia 
abans del ple d’investidura no 
es va fer pública la signatura 
d’un pacte que convertia Pe-
relló en la nova alcaldessa de 
Tivissa. Siga com siga, Perelló 
va titllar de ser “poc demo-
cràtic” i de “falta de respecte” 
l’espectacle ocasionat per part 
de l’oposició al ple.
Per la seua banda, els objec-

tius del nou govern municipal 
de Tivissa són aconseguir un 
model sostenible de municipi i 
de territori; fer de la trans-
parència, el diàleg i la partici-
pació els principals pilars de 
l’acció de govern; la unitat 
d’acció en temes municipals; 
contribuir a millorar la quali-
tat de vida dels ciutadans ate-
nent a la seua diversitat, i in-
corporant les seues opinions; 
reforçar i donar estabilitat a 
l’acció del govern municipal, i 
també garantir la llibertat 
d’acció de les tres formacions 
polítiques en aquells temes 
d’àmbit supramunicipal. 

G.M. / J.D.
TIVISSA

Gustau Moreno
FLIX

ELS NOUS AJUNTAMENTS

Pacte a tres i canvi per a Tivissa
 La republicana Montse Perelló esdevé la nova 

alcadessa, gràcies als independents i a Movem
 El ple d’investidura, marcat per la polèmica 

quan Junts per Tu va optar per abandonar en ple

Sabaté i Barbero durant la signatura. // ERC-ENTESA PER FLIX.

La signatura del pacte a tres. // CEDIDA.

Barbero integra Sabaté al nou govern de Flix

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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El socialista Guillem Alsina, i 
la cap de llista de Totes i Tots 
Som Vinaròs (Podem), Anna 
Fibla, han pogut rubricar, des-
prés de moltes negociacions, 
l’acord de govern que els per-
metrà estar al capdavant de 
l’Ajuntament de Vinaròs du-
rant els propers quatre anys. 
Alsina substitueix en el càrrec 
Enric Pla, de Totes i Tots Som 
Vinaròs. En este sentit, el nou 

alcalde va voler agrair l’esforç 
que han realitzat les dos exe-
cutives per poder fer realitat 
la reedició de l’anomenat pac-
te de Cavallerisses, ara amb 
majoria socialista. “El pacte és 
100% realitzable,  és una ba-
rreja dels dos programes elec-
torals, fins arribar a un acord 
que creiem que és molt positiu 
i un molt bon document per a 
la governabilitat de la nostra 
ciutat”, va concloure el nou al-
calde de Vinaròs.
Per la seua banda, Anna Fibla 
també va destacar que, tot i 

que han estat unes negocia-
cions intenses, està segura que 
l’acord al que han arribat serà 
positiu per a Vinaròs. En total, 
s’han creat deu regidories, set 
per al PSC, la força més votada 
en les darreres eleccions mu-
nicipals, mentre que Totes i 
Tots Som Vinaròs s’encarre-
garà de dirigir tres àrees.  

Vinaròs reedita el pacte d’esquerres
Albert Pascual / Nord
VINARÒS

Mira el
vídeo
en este
enllaç

A les eleccions municipals 
del 26-M, Joaquim Paladella 
va revalidar la majoria abso-
luta per a la UPTA, tot am-
pliant-la de cinc a sis regidors. 
El vuitè mandat de Paladella 
ha començat, per tant, amb la 
satisfacció d’haver aconseguit 
novament el suport majoritari 
de la ciutadania per l’acció de 
govern realitzada des del 1991, 
tot i les campanyes de des-
prestigi orquestrades, segons 
diu, per l’oposició i alguns mi-
tjans del territori. 
En qualsevol cas, durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre, Pa-
ladella va oferir una política 
de mà estesa als regidors de 
Junts per Batea, si realment 

volen deixar de banda la cris-
pació i treballar pel poble. 
En este sentit, el 15 de juny Ba-
tea va celebrar el ple de cons-
titució del nou Ajuntament de 

manera força tranquil·la. Pal-
della va renovar l’alcaldia, lloc 
que ha ocupat els darrers 28 
anys, amb els sis vots a favor de 
la UPTA, mentre que els altres 

3 vots van ser per a Joan Bau-
tista Suñé, de Junts per Batea. 
Un cop investit, Paladella va 
adreçar-se a la ciutadania, tot 
fent referència al fet que la Te-
rra Alta és una comarca petita 
i lluny de tot arreu, però que 
Batea és un municipi gran i 
que aporta molta riquesa a Ca-
talunya. Una de les principals 
preocupacions de Paladella és 
el despoblament que pateix 
el municipi, i en especial els 
seus efectes sobre el sector 
agrari. L’alcalde de Batea va 
argumentar que el pla “País 
Viu” que vol impulsar la Ge-
neralitat a la Terra Alta no 
deixa de ser un objecte d’es-
tudi com tants altres s’han fet 
anteriorment. Però va afirmar 
que treballaran conjuntament 
amb les administracions per a 
veure resultats favorables, tot 

fent èmfasi en el creixement 
del sector de l’habitatge, i la 
millora de la resta de serveis. 
Paladella també es va mostrar 
compromès amb els ciutadans 
de Batea per als pròxims qua-
tre anys. Així, va demanar a 
l’oposició que entenguin la vo-
luntat dels conciutadans de 
dipositar la seua confiança en 
ell. També va expressat el de-
sig de poder treballar amb tot 
l’equip de govern i amb l’opo-
sició, sense pals a les rodes, 
pel bé conjunt de tot el poble, 
tot i les diferències que hi pu-
guin haver i al marge de la ten-
sió de l’anterior mandat. 

ELS NOUS AJUNTAMENTS

Vuitè mandat per a Paladella
          L’alcalde de Batea, en el càrrec des del 1991, 
ofereix mà estesa a Junts per treballar pel poble

          La lluita contra el despoblament i la creació de 
nous habitatges, reptes pels propers quatre anys

G.M. / J.D.
BATEA

Una imatge de la investidura de Paladella. // J. DOMINGO.

Mira el
vídeo
en este
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La presentació del pacte de Vinaròs. //  VINARÒS NEWS.
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El nou pacte de govern al Con-
sell Comarcal de la Terra Alta 
té un protagonista indirecte. Es 
tracta de l’alcalde de Batea, Joa-
quim Paladella, que ja el 13 de 
juny va avançar a Canal 21 Ebre 
que els dos vots de la UPTA ser-

virien per afavorir un canvi de 
govern al Consell, on el PDe-
CAT acabarà perdent la presi-
dència. En este sentit, Paladella 
va afirmar que la pilota estava 
aleshores a la teulada del grup 
comarcal d’ERC, tot insistint 

en què la UPTA posaria “els dos 
granets de sorra” que feien fal-
ta per decantar la balança, per 
apartar el PDeCAT de la presi-
dència del Consell Comarcal. 
En este sentit, també durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre, el 

president en funcions del Con-
sell Comarcal de la Terra Alta, 
Carles Luz, va voler respondre a 
l’oferiment de l’alcalde de Batea, 
tot replicant que Paladella mai 
ha cregut en les polítiques de 
consens impulsades des del 

Consell. Així, Luz va demanar 
“seny” a ERC i a les altres forces 
polítiques per garantir la conti-
nuïtat de projectes claus per a la 
comarca. Però, com ha quedat 
demostrat, finalment el gandesà 
no se’n va sortir.   G.M.

Paladella posa la UPTA al servei del canvi 

ERC liderarà el Consell Co-
marcal de la Terra Alta amb 
un pacte a cinc que acaba amb 
l’hegemonia històrica de Junts 
per Catalunya en aquesta co-
marca. L’antiga Convergència 
havia governat a la Terra Alta 
des de la creació dels consells, 
però el 20 de juny es va tancar 
i firmar un acord de govern 
entre ERC, la UPTA, la FIC, 
Entesa-Movem i l’Agrupació 
d’Electors de Bot. La regido-
ra d’ERC a Arnes, Neus San-
romà, serà la nova presidenta 
del consell terraltí. Sanromà 
va explicar que la finalitat era 
sumar forces i canviar el sentit 
del Consell Comarcal. 
Després del 26-M, l’Agrupa-
ció d’Electors va perdre la re-
presentació al Consell, però 
se’ls ha inclòs al pacte per vi-
sualitzar, amb vuit dels dotze 
alcaldes de la comarca, la vo-
luntat evident de canvi. Així, 
l’alcalde de Bot, Lluís Agut, 
va agrair el gest de la resta de 
formacions, i va afirmar que 
amb aquest pacte la comarca 

en sortirà beneficiada. 
Per la seua banda, Sanromà va 
afirmar que el pacte era his-
tòric no només perquè propi-
cia el canvi, sinó també perquè 
per primera vegada una dona 
ocuparà la presidència del 
Consell Comarcal de la Terra 
Alta. De fet, la futura presi-
denta també ha destacat que 
el nou govern comarcal estarà 
recolzat per vuit de les dotze 
alcaldies de la Terra Alta. 
El pacte recull la voluntat que 
el consell d’alcaldes siguin 
un autèntic òrgan de repre-
sentació, i no només un con-
sell assessor. També l’impuls 
de l’agricultura com a motor 
econòmic de la comarca, el 
turisme, polítiques socials, la 
millora de les connexions, i 
l’aposta per la indústria agro-
alimentària. Quant a l’organi-
grama, Sanromà va avançar 
que es farà una distribució de 
les àrees segons la representa-
ció de cada partit.
En canvi, l’alcalde de Gande-
sa, Carles Luz, va lamentar 
amb un escrit al seu mur de 
Facebook que s’haja consumat 
l’acord que l’aparta de la pre-
sidència del Consell Comarcal 

de la Terra Alta. Segons Luz, 
és un pacte de “tots contra un, 
només per ànsies de poder”.    
Però l’alcaldessa del Pinell de 
Brai, Eva Amposta, ha rebutjat 
que des del PDeCAT se’ls acu-
se ara de trencar el consens 
comarcal. De fet, va reiterar 
que “no és un pacte per arra-
conar ningú, sinó per treballar 

d’una altra forma”. Segons 
l’alcaldessa, d’Entesa-Movem, 
a la comarca calia un nou mo-
del de governança. 
Amposta també va dir que, a 
través del consell d’alcaldes, 
els alcaldes i alcaldesses de 
tots els pobles tindran molt a 
dir en el nou model de comar-
ca, ja que no es tracta d’un 

pacte excloent. En una entre-
vista a Canal 21 Ebre, l’alcal-
dessa del Pinell va defensar un 
model de comarca basat en 
l’agricultura, el turisme rural i 
l’agroindústria, que permeti 
un desenvolupament en què ja 
no hi tinguen cabuda projec-
tes que poden generar rebuig, 
com ara els abocadors. 

ELS NOUS CONSELLS COMARCALS

Pacte històric a la Terra Alta

C.B. / G.M.
BOT / GANDESA

           Neus Sanromà, regidora republicana d’Arnes, 
serà la nova presidenta del Consell Comarcal

          ERC ha tancat un acord a cinc amb la UPTA, la 
FIC, Entesa-Movem i l’Agrupació d’Electors de Bot

La presentació del pacte de govern va fer-se a l’Ajuntament de Bot. // MANOLO VELÁZQUEZ.
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El president d’Esquerra a les 
Terres de l’Ebre, Alfons Mont-
serrat, ha afirmat que les elec-
cions municipals del 26-M han 
significat un veritable impuls 
republicà, i ha celebrat les 25 al-
caldies que el seu partit ha asso-
lit finalment al territori. Durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, 
Montserrat va destacar les vic-
tòries dels candidats d’ERC en 
poblacions co ara Amposta o 
Paüls, però també va valorar les 
alcaldies de Sant Carles de la 
Ràpita o d’Alcanar, on ell mateix 
va passar el relleu a Joan Roig. 

A banda, Montserrat també va 
analitzar els resultats que ha 
obtingut la coalició entre Es-
querra i la plataforma electo-
ral Tortosa Sí. En este sentit, 
el dirigent territorial d’ERC es 
va mostrar comprensiu amb la 
decisió dels republicans de que-
dar-se fora del govern de Meri-
txell Roigé, i també de no pactar 
amb Movem i el PSC per forçar 
un canvi a l’alcaldia.
D’altra banda, Montserrat ja 
va avançar que l’objectiu dels 
republicans era aconseguir for-
mar govern i tenir la presidència 

als quatre consells comarcals de 
les Terres de l’Ebre. D’entrada, 
ERC ja tenia garantits els con-
sells del Montsià i de la Ribera 
d’Ebre amb majoria; unes co-
marques en què tant Joan Roig, 
l’alcalde canareu, com Gemma 
Carim, alcaldessa de Vinebre, es 
perfilen com a futurs presidents 
comarcals, respectivament.  Un 
cop signada també l’aliança a la 
Terra Alta amb la presidència 
per a la regidora d’Arnes, Neus 
Sanromà, ERC també ha buscat 
un acord per al consell del Baix 
Ebre. En este sentit, les con-

verses amb Movem han acabat 
fructificant. Finalment, el presi-
dent serà el tortosí Xavier Fau-
ra, però durant la negociació 
també han sonat els noms de di-
versos candidats per ocupar la 
presidència: el deltebrenc Joan 
Alginet o l’alcalde de Paüls, En-
ric Adell, que precisament és el 
president d’ERC al Baix Ebre.
A més, Montserrat va dir que els 
republicans també volen tenir 
la presidència de la Diputació 
de Tarragona. De fet, Montse-
rrat va recordar que fa temps 
que els republicans projecten 

una mancomunitat dels quatre 
consells comarcals, per co-
mençar a caminar cap a la ve-
gueria amb la cessió d’algunes 
competències i recursos des de 
la Diputació. En qualsevol cas, 
tot apunta que la persona que 
ocuparà la presidència de la Di-
putació serà la regidora d’ERC a 
Reus, Noemí Llauradó.  G.M.

ELS NOUS CONSELLS COMARCALS

Faura, nou president al Baix Ebre 
després de l’acord entre ERC i Movem
          El tortosí afirma que tenien altres ofertes, però 
que se senten ‘més còmodes’ pactant amb Movem

          Jordan ocuparà la segona vicepresidència 
d’Ensenyament, Joventut, Cultura i Turisme

 POLÍTICA 

Xavier Faura serà el nou presi-
dent del Consell Comarcal del 
Baix Ebre, després de l’acord 
que han assolit ERC i Movem. 
Un pacte que es va presentar 
i signar el 27 de juny, amb la 
presència del mateix porta-
veu d’ERC-Tortosa Sí i també 
del portaveu de Movem, Jordi 
Jordan, a més de nombrosos 
alcaldes republicans del Baix 
Ebre. Faura va assenyalar que 
els onze regidors d’ERC te-
nien diferents alternatives per 
assolir la majoria absoluta, 
però que se senten “més cò-
modes” amb Movem que amb 
el PDeCAT. Fins ara, ERC ha-

via governat al Consell amb el 
PDeCAT, després de la moció 
de censura que van presentar 
al desembre del 2017 per apar-
tar el socialista Enric Roig de 
la presidència. Faura va afe-
gir-hi que la idea és treballar 
per a tots els pobles i ciutats 
de la comarca, i que hi haurà 
sis vicepresidències. 
A més de la vicepresidència 
segona, dedicada a Ensen-
yament, Joventut, Cultura 
i Turisme, els consellers de 
Movem també tindran repre-
sentació en dos comissions. 
Jordan va afirmar que des de 
Movem han apostat per afavo-
rir un govern de canvi i d’es-
querres al Consell Comarcal 
del Baix Ebre. 
L’encarregat de signar l’acord 

en nom dels republicans va ser 
el president d’ERC a les Te-
rres de l’Ebre. Per tant, Alfons 
Montserrat va expressar la sa-
tisfacció d’ERC pel fet d’haver 
assolit les quatre presidències 
als consells ebrencs. Montse-
rrat també va reivindicar que 
les Terres de l’Ebre tinguen la 
major representació possible a 
la Diputació, on s’ha demanat 
la presidència de l’ens. Els di-
putats provincials d’ERC de 
l’Ebre seran Adam Tomàs, En-
ric Adell, Tere Mariné i Fran-
cesc Barbero. 

Gustau Moreno
TORTOSA

Mira el
vídeo
en este
enllaç

La presentació del pacte al Baix Ebre. // ERC.
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ERC voldria mancomunar els quatre consells
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L’EXPORTAVEU d’ERC a Tortosa, 
Josep Felip Monclús, ha evitat fer cap 
valoració sobre la decisió d’ERC-Tor-
tosa Sí de no donar suport a cap for-
mació política i de quedar-se a l’opo-
sició. De fet, Monclús ha revelat que 
ja no milita a ERC. En qualsevol cas, 
ha remarcat que s’han complert els 

dotze punts del compromís signat 
amb Ferran Bel i que va propiciar l’en-
trada d’ERC al govern. A més, Monclús 
ha dit que la decisió d’entrar a forma 
part del govern municipal amb el 
PDeCAT va ser encertada. Però no 
pensa el mateix el també exportaveu 
republicà Lluís Martín Santos, que 

considera que Monclús hauria d’ha-
ver acceptat el pacte amb Movem 
Tortosa i el PSC. L’exregidor ha dit que 
Monclús es va equivocar “estrepitosa-
ment”, que esta va ser una situació 
“incomprensible”, i ha valorat que els 
republicans ho han acabat pagant 
amb els resultats electorals.   G.M.

Monclús, Martín Santos i el pacte de fa quatre anys

El dia de la marmota

La salut ebrenca
NEIX SALUT Terres de 
l’Ebre, una empresa pública 
que ha de gestionar la salut 
ebrenca, diuen que d’àmbit 
exclusivament del territori. 
Això diuen, perquè suposo 
que qualsevol pot imaginar 
que al territori es decidirà 
allò que Barcelona dirà que 
es pot decidir. No és que ho 
vegi ni bé ni malament, és 
una constatació. L’empresa 
neix amb un nom que defuig 
el qualificatiu i la forma de 
consorci, que tants mals de 
cap va portar quan es volia 
implantar el consorci sani-
tari de Lleida, i que va aca-
bar sent anul·lat abans que 
pogués posar-se a caminar. 
Es va parlar aleshores que 
a l’Ebre també en tindríem 
un. I d’alguna manera, aquí 
el tenim, en forma d’empre-
sa pública. Ens en podem 
alegrar? No ho sé.

D’UNA BANDA, és positiu 
que hi hagi algú que coordi-
ni els diferents proveïdors 
de salut del territori, en be-
nefici del servei a les per-
sones. Però suposo que no 
sóc l’únic que pensa que els 
serveis territorials de salut 
ja havien de tenir aquesta 
responsabilitat de coordi-
nació dels diferents proveï-
dors, de manera que Salut 
Terres de l’Ebre afegeix una 
capa més de gestió a tot el 
sistema. I no sé si sóc dels 
pocs o molts que pensa que 
la destinació cap on hau-

ria d’anar la salut pública a 
l’Ebre i al país no hauria de 
passar per mantenir hospi-
tals privats pagats amb di-
ner públic, que es mantenen 
amb la contractació d’acti-
vitat pública, sinó amb una 
xarxa completa d’hospitals 
gestionats per l’Institut Ca-
talà de la Salut, que garantís 
una major integració assis-
tencial i que proporcionés 
a les persones que hi treba-
llen millors condicions la-
borals i la pertinença a una 
gran xarxa de professionals, 
amb els beneficis que això 

comporta, quant al simple 
treball del dia a dia o a par-
ticipar en processos d’inno-
vació.

JA QUE PARLEM de salut, 
no voldria deixar de comen-
tar que a Amposta tenim 
nou CAP. Les i els professio-
nals del centre reivindiquen 
aprofitar-lo millor i oferir el 
servei d’atenció continuada, 
en lloc d’haver de fer les ur-
gències a l’hospital comar-
cal. No seria ni el primer 
ni el darrer cas de CAP que 
fa atenció continuada per 
a urgències dels nivells de 
menor gravetat, desconges-
tionant així els hospitals de 
referència. Hi ha qui argu-
menta que això podria pro-
vocar desplaçaments inne-
cessaris, per si una persona 
s’ha de fer una radiografia. 
Això ja pot passar en una 

visita en horari assistencial 
normal. Hi ha qui fa referèn-
cia a la disminució d’activi-
tat i, en conseqüència, de 
diners. I quina resposta han 
tingut les reivindicacions? 
Política. La ciutadania no 
coneix res més que això, les 
declaracions polítiques als 
mitjans, i s’ha de creure allò 
que diuen uns o altres, o allò 
que més destaquen els mit-
jans.

PER ACABAR, lligat amb 
tot això, i al mateix temps 
sense cap relació, voldria es-
mentar l’anomenada Llei 
Aragonès. Una llei que pot 
tenir beneficis però que, se-
gons les diferents opinions 
crítiques que han aparegut, 
obre la porta a privatitzar o 
adjudicar la gestió privada 
de serveis com la salut o 
l’educació. Se’n parla poc.  

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC I MÚSIC

L’ANY 1993, Harold Ramis 
va estrenar una pel·lícula on 
un conegut i afamat home 
del temps, interpretat per Bill 
Murray, es despertava sempre 
en el mateix dia. Aquest bu-
cle reiterat en el temps, feia 
que tots els dies li passessin 
les mateixes coses, es trobés 
a les mateixes persones, i tot 
es repetís un cop i un altre 
i un altre… En les eleccions 
municipals de fa quatre anys, 
s’hagués pogut donar un canvi 
al govern de la ciutat de Tor-
tosa, fent un pacte els partits 
d’esquerres (Movem, ERC i 
PSC sumaven per governar). 
En aquell moment, ERC, inex-
plicablement ja que se’ls hi va 
oferir l’alcaldia, no va voler 
donar suport a aquest canvi, i 
molts tortosins i tortosines es 
van veure decebuts.

QUATRE ANYS després, es 
torna a donar, encara més cla-

rament si cap, esta possibilitat 
de canvi. Movem, que va ser 
llavors el partit que va impul-
sar aquest pacte, ha vist com 
augmentava el seu nombre de 
votants i també el de regidors 
amb 5; ERC elsegueix amb 4; 
el PSC amb 3, la CUP amb 1. 
Les forces d’esquerres en teo-
ria sumen 13 regidors, però, 
nogensmenys, l’alcaldia torna 
a ser per Junts per Catalunya, 
antiga Convergència. Tornem 
a estar on estàvem.

CAL PREGUNTAR-SE, com 
ara fa quatre anys, què impul-
sa un partit que se’n diu d’es-

querres i que s’ha passat tota 
la campanya parlant del canvi, 
a negar la possibilitat d’aquest 
canvi. És realment d’esquerres 
ERC de Tortosa ? Els interes-
sa de veritat que la ciutat faci 
un canvi, o buscaven solament 
protagonisme personal els 
seus representants? Quines 
compensacions tindran per 
trair la ciutadania que els va 
votar pensant que ara sí que 
ho aconseguirien?

I EL PSC, realment volia 
aconseguir donar un tomb a 
Tortosa, o li interessava més 
tenir un seient reservat ? Què 

busca el PSC donant-li l’alcal-
dia a la senyora Roigé ? Quina 
carta amaguen? Totes aques-
tes preguntes se les fa molta 
gent de Tortosa, esperant els 
moviments polítics dels seus 
representants, que semblen 
pensar més en els beneficis de 
portes endins de cada partit, 
que en el bé de la ciutadania.

BILL MURRAY, a ‘El dia de la 
marmota’, es desespera veient 
un cop i un altre com es repe-
teix la seva vida en el mateix 
lloc i circumstàncies. A molts 
de tortosins els passa el ma-
teix. Aquest hivern va tornar 
a Tortosa per uns dies un re-
conegut científic tortosí que 
treballa a Suïssa. En entrevis-
tar-lo, va dir el senyora Mo-
reso: “Quan torno a Tortosa 
sembla que no hagin passat 20 
anys”. Que cadascú interpreti 
el comentari. A Tortosa, com 
en ‘El dia de la marmota’, se-

gueixen passant les mateixes 
coses… manen els de sempre, 
cauen les cases al nucli antic, 
el jovent marxa fora, cauen 
les muralles, l’atur és dels més 
alts de Catalunya, progressen 
i es situen els amics, parents 
i correligionaris, es frenen 
idees i iniciatives si no són les 
del partit al govern… Aquesta 
sensació d’estar dintre d’un 
bucle temporal, almenys polí-
ticament, fa que molts torto-
sins i tortosines es desengan-
yin de la política i dels seus 
representants.

PERÒ LA DEMOCRÀCIA és 
això, i hem d’acceptar que te-
nim el que hem triat, encara 
que això sigui seguir en ‘El dia 
de la marmota’. No voldria xa-
far el final de la pel·lícula pels 
qui no l’han vist, però sols diré 
que no veig enlloc, ni m’imagi-
no, qui pot fer d’Andie Mac-
Dowell. 

CINTA GALIANA

EXREGIDORA DE 

MOVEM TORTOSA
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117.000 euros és el deu-
te que ha provocat el pro-
cés d’embargament de la 
finca on se situa la nau de 
la Cooperativa Olivarera 
del Baix Ebre, a Camarles. 
Així ho ha decidit l’Agèn-
cia Tributària, que execu-

tarà l’embargament si la 
cooperativa no fa efectiu 
el pagament que li recla-
ma Hisenda. La notícia se 
suma a la delicada situa-
ció econòmica i també ju-
dicial que travessa la coo-
perativa de Camarles.  
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EDITORIAL

Tortosa té el govern que li toca
LA INVESTIDURA de Meritxell Roigé com a alcal-
dessa, només amb els set vots de Junts per Tortosa, 
ha deixat les forces de l’oposició descol·locades, en 
constatar-se que han estat incapaces de configurar un 
govern alternatiu, progressista i de canvi. A les mu-
nicipals del 26 de maig, Roigé no havia tingut la ma-
joria forta que havia reclamat durant la campanya, i 
comença el nou mandat més feble políticament, tant 
en clau tortosina com des d’un punt de vista intern del 
PDeCAT a escala territorial. Però, d’entrada, Roigé ja 
ha aconseguit aprovar el cartipàs i també un polèmic 
règim de retribucions, amb una assignació de més de 
58.000 euros bruts anuals per a ella mateixa, i de més 
de 49.000 euros per al regidor Domingo Tomàs.

MENTRESTANT, Movem Tortosa no ha superat 
encara el desconcert de no haver pogut liderar el go-

vern de canvi, que a les urnes havia tingut un suport 
electoral de més del 66%, amb una suma total de 9.924 
vots. A més, ja han aflorat els retrets entre els partits 
d’esquerres, amb ERC i el PSC al capdavant. I és que 
el veto dels republicans cap als socialistes, a causa del 
155, ha fet impossible la concreció d’un tripartit, i els 
socialistes també han declinat donar suport al can-
didat de Movem, Jordi Jordan, si ERC persistia en la 
idea de mantenir-los fora del govern. A última hora, 
també va buscar-se una operació a la desesperada: in-
tentar que el màxim de forces possibles, sense comp-
tar ja amb el PSC, votessin el republicà Xavier Faura, 
ja que ERC-Tortosa Sí havia anunciat que es votarien 
a ells mateixos. Però l’anomenada operació ‘Princesa’  
no va reeixir per la indecisió del regidor de Ciutadans.

LA REALITAT és que el PSC, ERC i Ciutadans han 

rebut pressions a diferents nivells, que finalment han 
evitat la concreció d’un govern de canvi a Tortosa. 
Faura ha estat forçat a complir el pacte de no agressió 
entre Junts per Catalunya i ERC, en el marc també de 
les negociacions per al nou govern de l’Ajuntament de 
Reus i de la Diputació de Tarragona, tot i que este 
acord nacional s’ha ignorat en moltes ciutats del país. 
Al mateix temps, des del PSC també s’ha maniobrat 
per buscar un acord amb Roigé i amb el regidor de 
Ciutadans, que l’alcaldessa veia bé i que fins i tot hau-
ria sondejat en algun moment abans que es destapés 
l’operació. I Ciutadans acceptava fer alcalde Jordan, 
com Ada Colau a Barcelona, però hauria vetat la inves-
tidura d’un alcalde republicà. La sensació final és que 
a Tortosa no tenim el govern que mereixem, sinó el 
que ens toca. El que altres han decidit per nosaltres a 
molts quilòmetres d’aquí, com gairebé sempre. 

Les mentides d’Albert Rivera
ALBERT RIVERA va entrar 
a la política pel seu antica-
talanisme visceral, usant ar-
gúcies i faltant a les veritats. 
Però queia bé; tenia bona 
presència, era jove, sabia 
expressar-se amb fluïdesa i 
resultava convincent. No va 
tenir en compte que la men-
tida, tard o d’hora, revifa i 
posa al seu lloc a cadascú. 
Combatre la immersió lin-
güística, que tants èxits ha 
donat, i ell mateix parla per-
fectament la llengua gràcies 
a l’escola on la va aprendre, 
era el seu objectiu; també 
l’atac directe contra l’essèn-
cia del catalanisme. 

ELL PODIA aconseguir-ho 
des de casa, com a català, 
repartint mentides a tord 
i a dret, i fent-se un espai 
polític, quan el PP s’estava 
arruïnant per la corrupció, 
o per la ineficàcia de Rajoy 
que ni feia ni deixava fer. Va 
entendre que provocant els 
polítics catalans, per tal de 
fer-los reaccionar i poder 
acusar-los de reaccionaris, 
xenòfobs i suprematistes, 

s’obriria un lloc a la política 
espanyola. El Tribunal Cons-
titucional (TC) va anul·lar 
els principals articles de 
l’Estatut aprovat i referen-
dats pel poble i li van alleu-
gerir el camí. Els catalans 
vam sortir massivament al 
carrer a protestar en favor 
de les llibertats arravatades. 
Rivera, doncs, aprofitant-se 
“del pitjor, millor” exacer-
bava els valors del naciona-
lisme espanyol, provocant el 
catalanisme reivindicatiu. 

PER GUANYARP vots a 
Espanya va fomentar l’atac 
contra els catalans, maltrac-
tant-nos d’insolidaris i acu-
sar-nos de victimismes. En 
principi li va donar resultat 
i, fins i tot, va poder guanyar 
les eleccions al Parlament, 
agrupant amplis votants de 
la societat que en altres mo-

ments havien dipositat al PP 
o al PSOE i alguns del sec-
tor catalanista més dretans, 
units als interessos espan-
yols pel pont aeri i l’Ibex 35. 
Va agrupar aquests  sectors 
sota la capa de l’Arrimadas 
que com ell tenia dots, bona 
paraula i repartia anticata-
lanisme a dojo amb actitud 
provocant. 

PERÒ LA VERITAT, encara 
que la mentida se la creguin 
molts de tant repetir-la, mai 
deixa de ser-ho. I aquest ha 
estat el seu error fins l’ex-
trem que s’ha rebatejat d’Al-
bert a Alberto Carlos. Ja no 
queia bé haver catalanitzat 
el nom quan pretenia apo-
derar-se del lideratge de 
la dreta espanyola. Des del 
moment que pretenia acon-
seguir arribar a ser el cap 
del govern espanyol, dir-se 

Albert no resultava adequat. 
Miquel Roca, que de ser un 
polític admiradíssim a Es-
panya, disposant de grans 
dots polítics, tenir al seu 
costat l’empresariat espan-
yol, la premsa i la majoria 
de la societat catalana, no va 
aconseguir ni un sol diputat 
fora de Catalunya per consi-
derar-lo català. 

AMB L’APARICIÓ de Ma-
nuel Valls s’enterbolí la 
trajectòria d’Alberto Car-
los Rivera, amb l’exprimer 
ministre francès que ha-
via arruïnat els socialistes 
d’allà i va caure a Ciutadans 
creient que podria aconse-
guir l’alcaldia de Barcelona. 
De socialista francès va pas-
sar a la Plaça de Colón, unit 
als feixistes espanyols que 
prediquen l’antieuropeisme 
i antifeminisme. Un Ma-
nuel Valls que va haver de 
haver de fer callar a la seva 
mateixa germana, abans de 
presentar-se d’alcalde, que 
no combregava amb les idees 
provocadores i excloents de 
Ciutadans.

RIVERA ha passat de dir-se 
liberal a pactar amb l’extre-
ma dreta de Vox. Gens li va 
agradar que Valls regalés 
l’alcaldia de Barcelona a la 
Colau, a la que tant, tots dos, 
havien atacat durant la cam-
panya electoral. I així s’han 
destapat les contradiccions 
entre l’un i l’altre i han emer-
git les mentides. Ha estat el 
primer ministre francès, 
Macron, qui l’ha hagut de 
desmentir. Vet aquí que els 
fums d’aquell jove li han anat 
pujant quan va arribar a pen-
sar que podia liderar la reac-
cionària dreta espanyola, 
s’han esvaït. Les mentides i 
les contradiccions l’empeti-
teixen i, fins alguns dels 
seus, el desaproven. Fran-
cesc de Carreras o Arcadi 
Espada, fundadors de Ciuta-
dans, se n’allunyen i només li 
queden a personatges com 
Carlos Carrizosa, mentiders 
com ell, que disposen de sou 
i cadira. 

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE GANDESA

 OPINIÓ 
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Per al PSC, en política no tot s’hi val!
EL 15 DE JUNY passat, al ple 
de Constitució de l’Ajunta-
ment de Tortosa, més que a 
un acte de constitució de la 
nova corporació municipal, 
crec que vàrem assistir a un 
ple d’excuses i repartiment 
de culpabilitats davant de la 
incapacitat de formar un go-
vern estable per tirar enda-
vant el futur de Tortosa. Un 
futur que és lo que ha de ser 
prioritari, almenys sí que ho 
és per al Partit del Socialis-
tes de Catalunya (PSC). La 
nostra prioritat sempre ha 
estat i serà Tortosa.

LA SENYORA Roigé i el sen-
yor Jordan no han estat ca-
paços de formar la majoria 
suficient per conformar un 
govern estable per als pro-
pers 4 anys a Tortosa. Roigé 
aquesta vegada no ha po-
gut convèncer als seus socis 
preferents, els Republicans, 
després de 12 anys de tàn-
dem CiU (PDeCAT)–ERC. 
Jordan ha fracassat tant en 
el seu intent de conformar 
un “govern de progrés” a 
Tortosa, amb ERC i PSC, 
com amb el seu “govern del 
canvi” amb el suport de la 
CUP i Ciudadanos; algun dia 
sabrem si va explorar prou 
un govern amb el PDeCAT. 
Tot des de l’exercici legítim 
de les normes democràti-
ques en el nostre marc cons-
titucional i legal.

LA POLÍTICA ha de ser part 
la solució i no part del pro-
blema. El diàleg, la negocia-
ció i el pacte, juntament amb 
la honestedat, la dignitat i la 
generositat, han de ser els 
principis de qualsevol acord 
polític, que defugi del men-

ysteniment al teu adversa-
ri polític. En política no tot 
s’hi val, no es pot falsejar la 
realitat per amagar la inca-
pacitat de negociació i diàleg 
i culpabilitzar a la resta de 
formacions polítiques.

ELS SOCIALISTES no som 
els culpables del fracàs de la 
formació del govern de pro-
grés a Tortosa, com volen fer 
creure Movem Tortosa, ERC 
i la CUP. Nosaltres sempre 
vàrem apostar des del pri-
mer moment pel govern de 
progrés i vàrem deixar clar 
que caldria molta generosi-
tat per part de tothom.

ELS REPUBLICANS de Tor-
tosa, que ja fa quatre anys 
van renunciar a l’alcaldia, 
ara han tornat a renunciar al 
govern de progrés a Torto-
sa.  En realitat, és que no han 
volgut fer alcalde al senyor 
Jordan, excusant-se amb les 
línies roges cap al Partit dels 
Socialistes. Si els resultats 
electorals haguessin donat 
més regidors al senyor Faura 
que al senyor Jordan, potser 
les coses serien diferents.

LA CUP, tot exigint que el 
senyor Jordan negués l’en-
trada al govern dels socialis-
tes; però això sí, acceptant 
els seus vots per ser alcalde. 
Donant lliçons com sempre, 
i posant línies roges als so-

cialistes, a la vegada dema-
nant-nos generositat i sacri-
ficis per Tortosa. Els sembla 
poc sacrifici i generositat 
estar disposat a governar 
amb ERC, els que ens han fet 
recentment mocions de cen-
sura i ens han fet fora dels 
governs municipals?

MOVEM TORTOSA, inca-
paç d’aglutinar les forces 
progressistes al seu voltant 
i fer que els Republicans 
assumissin el seu resultat 
electoral, pretenent que els 
socialistes donéssim un xec 
en blanc, donant suport a un 
nou govern de Movem-ERC 
sense formar-hi part, això 
sí, treballant-hi i col·labo-
rant des de l’oposició, amb 
tasques de regidories com la 
Festa del Renaixement, Par-
ticipació Ciutadana, etc... tot 
amb l’ànsia per pactar amb 
l’altra dreta tortosina.

TOT SEMPRE supeditat a 
la resolució del conflicte a 
Catalunya, Movem i ERC 
contemplarien la possibilitat 
que els Socialistes entrés-
sim al govern durant l’any 
vinent, o mai, i sempre sen-
se cap mena de garantia. En 
definitiva, necessitaven els 
nostres vots i la nostra fei-
na, però al mateix temps se 
senten incòmodes d’estar al 
nostre costat per formar el 
govern de progrés a Tortosa. 

I que consti que nosaltres en 
cap moment vam exigir un 
any d’alcaldia, com han vol-
gut fer veure. Simplement 
proposàvem participar ac-
tivament i amb igualtat de 
condicions a l’hora de pactar 
un govern de progrés.

NOSALTRES som el partit 
de la convivència, perquè 
només des del respecte, des 
de la generositat i des del 
reconeixement mutu i igua-
litari podem treballar per 
una societat més justa i més 
solidària. Negociar no és 
menystenir al que que tens 
al davant. 

NO ES POT demanar pactar 
amb algú des del convenci-
ment que tens la superioritat 
moral per fer-ho. No es pot 
demanar que es renunciï a 
les sigles del teu partit, als 
teus valors i principis, i pas-
sar a formar part del grup de 
no adscrits, per estar al “nou 
govern del canvi” (això ja ho 
vaig patir al Consell Comar-
cal). No es pot demanar que 
algú del nostre grup muni-
cipal fes un vot diferenciat 
el passat 15 de juny per do-
nar l’alcaldia al senyor Jor-
dan o el senyor Faura. No 
es pot demanar que jo, com 
a primer secretari del PSC 
de Tortosa, malmeti el meu 
partit acceptant la proposta 
d’integrar-nos en una altra 
formació política, garan-
tint-nos uns llocs rellevants 
a les llistes del 2023. No es 
pot demanar comprensió i 
entesa amb una mà i amb el 
veto a l’altra, que és lo que 
han fet els Republicans. No 
es pot demanar sacrificis pel 
canvi a Tortosa, si Tortosa 

no és la prioritat davant dels 
interessos partidistes. No es 
pot demanar que renunciem 
als nostres valors socialistes 
a canvi d’una cadira al “nou 
govern del canvi”, perquè la 
història ens ho demostra: a 
Tortosa el canvi sempre pas-
sa pels socialistes.

ELS RESULTATS del 26 
de maig parlen per sí sols: 
les forces progressistes (si 
comptem a ERC) som ma-
joria. Era la nostra obligació 
explorar la formació d’un 
govern de progrés, i així ho 
vàrem fer i no vam defallir 
en l’intent, amb la voluntat 
de posar en marxa el nostre 
Projecte de Ciutat basat en 
el desenvolupament econò-
mic, la industrialització, la 
creació d’ocupació i posant 
especial atenció en els joves, 
per tal de que trobin oportu-
nitats a Tortosa i no hagin de 
marxar. Perquè Tortosa és i 
sempre serà la nostra prio-
ritat.

COM HA DIT un apreciat 
militant d’ERC, “els munici-
pis els hem de construir tots 
junts, arribant a acords i 
consensos sobre les priori-
tats locals, més enllà de si-
gles i ideologies”. És per això 
que el Grup Municipal dels 
Socialistes, en aquest nou 
mandat 2019–2023, conti-
nuarem treballant des de 
l’oposició amb solvència, 
responsabilitat, força, ho-
nestedat i diàleg per consen-
suar totes aquelles políti-
ques que siguin beneficioses 
per als ciutadans i ciutada-
nes de Tortosa, amb treball, 
treball i més treball. 

ENRIC ROIG

PORTAVEU DEL PSC 

DE TORTOSA 

I AL BAIX EBRE
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El renovat moll de l’antic contradic (l’Ampolla) Millora de la mobilitat (l’Ametlla de Mar)
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LES OBRES per insonoritzar la pista de 
La Galera avancen a bon ritme i segons 
el previst. Així, s’està acabant de muntar 
l’estructura i fent els treballs previs a la 
instal·lació dels panels que han d’aïllar 
l’equipament. L’alcalde de La Galera, Ra-
mon Muñoz, assegura que l’actuació ha 
de permetre reobrir la pista i que els xi-

quets i xiquetes hi puguin tornar a jugar. 
La insonorització es realitza després de 
la sentència judicial per excés de soro-
ll arran de la denúncia d’un veí. El cost 
total de l’actuació és de 50.000 euros. A 
més, la brigada traurà els panels de fus-
ta de la part inferior de la pista i canvia-
ran les xarxes.  Cinta Bonet.

La pista de la Galera, en obres

TIVISSA

Un abocador encara més macro
 Sorpresa i indignació a la Ribera perquè Territori 

tramita el projecte d’ampliació del dipòsit de Tivissa
 L’empresa Gestió i Recuperació de Terrenys 

voldria quadriplicar la superfície de l’actual

El Departament de Territori 
ja està tramitant l’ampliació 
del macroabocador de Tivissa. 
La notícia saltava el 6 de juny 
passat, des de la portada del 
Diari de Tarragona. L’oficina 
de Medi Ambient a les Terres 
de l’Ebre ja havia rebut el Pla 
Especial Urbanístic del dipò-
sit, amb data del 24 de maig, 
amb l’objectiu d’emetre el 
document d’abast de l’estudi 
ambiental estratègic. Tot se-
guit, el Consell Comarcal de 
la Ribera d’Ebre ho estava fent 
arribar als ajuntaments ribe-
rencs, per si volien presen-
tar-hi al·legacions. 
En plena polèmica per l’abo-
cador de residus industrials de 
Riba-roja, el 10 d’abril passat, 
l’exalcalde de Tivissa va asse-
gurar que no es projectava cap 
ampliació del dipòsit privat, 
sinó que es buscava una solu-
ció per a l’antic abocador co-
marcal, amb problemes greus 
de filtracions.  De fet, en de-
claracions al Diari de Tarrago-
na, Jardí també va afirmar que 
el seu Ajuntament no havia re-
but cap notificació del Consell 
Comarcal sobre el tema, i va 
emmarcar la polèmica en una 
estratègia d’ERC en la recta 
final del seu mandat. En can-
vi, la candidata d’Ara Sí-AM, 
Montse Perelló, ja va advertir 
el 25 de març que l’ampliació 
del dipòsit ja estava en marxa. 
Des de la seua obertura el 
2004, el complex de disposi-
ció i valorització de residus 
de Tivissa ha rebut més d’1,8 
milions de tones de deixalles 
provinents de tot Catalun-
ya. En menys de quatre anys, 
es calcula que el complex 

podria arribar al 100% de la 
seua capacitat. Segons el pla 
especial urbanístic del gener 
d’enguany, és per això que es 
creu oportuna i necessària 
l’ampliació del complex, que 
promou l’empresa Gestió i Re-
cuperació de Terrenys SA. En 
este sentit, l’Agència Catalana 
de Notícies (ACN) va remar-
car que el projecte d’ampliació 
preveu quadruplicar la super-
fície de l’actual. Així, les ins-
tal·lacions abastarien 690.000 
metres quadrats a la partida 
de Magrells, tot incloent els 
terrenys recuperats de l’antic 
dipòsit comarcal clausurat.

Sorpresa i incredulitat
La notícia de seguida va pro-
vocar sorpresa i indignació 
entre la majoria d’alcaldes de  
la Ribera d’Ebre. “Conver-
tir-nos, de facto, en l’abocador 
de tot Catalunya no ho podem 
tolerar”, va declarar l’alcalde 
de la Torre de l’Espanyol, Joan 
Juncà. De fet, va recordar que 
les instal·lacions de Tivissa ja 
van ser ampliades per incre-
mentar la seua capacitat i po-
der rebre residus d’arreu de 
Catalunya. “Si s’hagués de fer 
una petita ampliació per auto-
gestionar la brossa de les tres 
comarques, segurament no 
trobarien oposició al territo-
ri”, va matisar Juncà.
“Sabíem que en un moment o 
altre això podia passar”, va dir 
la presidenta en funcions del 
Consell Comarcal de la Ribera 
d’Ebre, Gemma Carim. “Po-
díem saber que volien fer una 
reestructuració, però una am-
pliació tan gran no ho sabia 
ningú”, va assegurar. El Con-
sell Comarcal redactarà un in-
forme que pot servir de base 
per a les futures al·legacions 
dels ajuntaments. 

Una imatge de les instal·lacions del dipòsit de residus de Tivissa. //  ARXIU C21.

L’Ajuntament de Tivissa rebutja el projecte 
El passat 11 de juny, encara amb Jordi Jar-
dí com a alcalde en funcions de Tivissa, el 
consistori va fer públic un comunicat en 
què rebutjava “frontalment” l’ampliació 
de l’abocador que està tramitant el Depar-
tament de Territori i Sostenibilitat. Així, 
després de recopilar tota la documentació 
pública disponible al web de la Generalitat 
i el seu estudi previ i immediat, a nivell 
tècnic i jurídic, van comprovar que el pro-
jecte es troba en una fase inicial. Ara bé, 
davant de les “dimensions i característi-

ques” del projecte d’ampliació, l’Ajunta-
ment de Tivissa va encarregar als serveis 
tècnics i jurídics la redacció d’un informe 
d’estratègia jurídica, per impedir l’autorit-
zació de l’esmentada ampliació; i també la 
redacció d’un plec d’al·legacions tècniques 
i mediambientals per tal de fer front al 
projecte en el seu tràmit inicial i impossi-
bilitar la seua continuïtat. A més, també 
asseguraven que es realitzarien totes les 
accions polítiques, jurídiques i tècniques 
necessàries per impedir-ne l’ampliació. 

G.M. / ACN
TIVISSA
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Tall contra el dipòsit de Riba-roja

Gairebé un centenar de perso-
nes van tallar la tarda del 16 de 
juny la C-12 a l’entrada de Móra 
la Nova per rebutjar el projecte 
del dipòsit de residus indus-
trials no perillosos que ja s’està 
construint a Riba-roja d’Ebre. 
La protesta, organitzada per 
les plataformes Ribera Digna 
i Almatret Net, va allargar-se 
durant una hora, tot i que cada 
quinze minuts s’aixecava el tall 

per permetre el pas dels vehi-
cles i, així, evitar que es formes-
sin quilòmetres de retenció. 
L’alcalde de la Torre de l’Espan-
yol, Joan Juncà, va denunciar 
que a les obres en la instal·lació 
de les Valls hi treballen a “mar-
xes forçadíssimes”. 
Des de la Plataforma Ribera 
Digna, Miquel Llop, va recordar 
que el projecte no ha superat 
tots els tràmits administratius, i 
també va advertir que les obres 
estan destruint tota la vall i cau-
sant “uns danys que seran irre-
parables”. Els manifestants 

també van denunciar la possible 
ampliació de l’abocador de Ti-
vissa. En canvi, l’alcalde de Ri-
ba-roja d’Ebre, Antonio Suárez, 
va respondre a la convocatòria 
del tall de carretera tot recor-
dant que no hi ha hagut cap re-
acció en contra fins ara, malgrat 
que fa deu anys que les obres 
han estat tramitades. Segons 
Suárez, la reacció “només s’ex-
plicaria pels vincles entre la pla-
taforma Ribera Digna i ERC de 
la Ribera”. A més a més, Suárez 
també va dir que no comprenia 
la posició d’Almatret Net.      

El dipòsit i el centre de va-
lorització de les Valls, a Ri-
ba-roja d’Ebre, està actual-
ment en construcció i hauria 
d’entrar en funcionament el 
17 de juliol per complir amb 
la llicència ambiental de la 
Generalitat. Segons l’alcal-
de, Antonio Suárez, la cons-
trucció del vas de la primera 
cel·la del dipòsit està “molt 
avançada”, com també la nau, 
el taller i altres infraestructu-
res complementàries. “Res fa 
pensar que el 17 de juliol no 
tinguem la infraestructura en 
marxa i l’empresa pugui fer 
la comunicació responsable 
al Departament de Territo-
ri i a l’Agència de Residus 
per començar l’activitat”, va 
afegir-hi en declaracions a 
l’ACN. De la revisió de l’au-
torització ambiental que va 
exigir Territori, emparat en 
un informe de la Confede-
ració Hidrogràfica de l’Ebre 
(CHE), n’han sortit noves 
mesures complementàries 
per augmentar la seguretat 
del projecte que l’empre-
sa promotora ja ha assumit. 
Entre altres, la depuradora 
d’aigües residuals haurà de 
tenir també un sistema d’os-
mosi inversa per millorar les 
característiques fisicoquími-
ques de l’aigua que s’hi ha 
d’abocar. “Si d’alguna cosa ha 
servit la pressió que ha rebut 
l’Ajuntament i l’empresa ha 
estat per millorar les con-

dicions de seguretat per al 
medi ambient i per a la salut 
de les persones. És la lectu-
ra positiva de tot allò que ha 
passat”, ha defensat l’alcalde 
ribarojà. 
A més, el grup Lestaca també 
contribuirà econòmicament 
en la creació d’un reg de su-
port, per a la nova comunitat 
de regants que s’ha començat 
a constituir, i que estarà for-
mada per propietaris agraris 
afectats per les obres d’accés 
al nou centre de valorització. 
De fet, ja s’ha signat un com-
promís entre els propietaris, 
l’empresa i l’Ajuntament. El 
nou regadiu abastiria entre 
120 i 123 hectàrees del marge 
esquerre.
Suárez ha iniciat el mandat 
amb el repte de gestionar el 
polèmic dipòsit de residus in-
dustrials no perillosos i el 
centre de valorització de les 
Valls. De fet, l’alcalde ha re-
validat el càrrec ampliant la 
majoria absoluta de cinc a sis 
regidors amb una candidatu-
ra independent, després 
d’abandonar el PDeCAT. El 
dia de la investidura, va dir 
que el projecte suposa “un 
canvi de paradigma en la ges-
tió municipal”. Segons l’al-
calde, l’augment d’ingressos 
que suposarà hauria de per-
metre sanejar els comptes 
municipals i augmentar les 
inversions, així com abaixar 
impostos.   G.M. / ACN

Suárez confia en 
complir el termini

Una imatge del tall de carretera. // RIBERA DIGNA.

Cinta Bonet
MÓRA LA NOVA

 Prop d’un centenar de persones interrompen el 
trànsit a la C-12 per rebutjar l’inici de les obres

 Denuncien que els treballs es fan a marxes 
forçades i que estan destruint les Valls 

 MUNICIPIS 
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El Win acumula un sobrecost del 15%

El portaveu de la CUP, Xa-
vier Rodríguez, ha denun-
ciat que el govern de Tortosa 
haja aprovat una modificació 
pressupostària del complex 
esportiu Win, tot i un infor-
me negatiu de l’interventor. 
Segons Rodríguez, el sobre-
cost de més de 500.000 euros 
va tirar endavant tot i que el 
govern està en funcions, en 
contra del criteri de l’inter-

ventor municipal. 
Segons l’Ajuntament, la des-
pesa suposa un increment del 
10,48% del projecte inicial, 
però Rodríguez ha recordat 
que esta és la segona modifi-
cació del pressupost del com-
plex esportiu, i per que tant 
el sobrecost és del 15%. En 
concret, de més de 700.000 
euros, per obres absoluta-
ment previsibles, com ara 
la instal·lació d’un ascensor 
per accedir a les graderies, la 
connexió amb el clavegueram 
per evitar inundacions en cas 

de pluja, o el mur de separa-
ció entre el complex Win i el 
camp de futbol. 
En canvi, el servei de premsa 
ha apuntat que la partida més 
grossa, 54.000 euros d’este 
nou increment, correspon a 
deixar les instal·lacions pre-
parades per a una futura am-
pliació. També ha afirmat que 
l’ampliació aprovada el 12  de 
juny passat, amb motiu d’una 
sessió extraordinària del ple, 
inclou millores introduïdes al 
projecte inicial durant la ma-
teixa construcció. 

Per tercer any consecutiu, 
la proposta guanyadora dels 
pressupostos participatius 
de Tortosa és l’ampliació 
de l’skatepark del parc dels 
Països Catalans del barri 
de Sant Llàtzer, valorat en 
45.000 euros. De la mateixa 
manera, també s’ha escollit 
l’eliminació de barreres ar-
quitectòniques de 34 passos 
de vianants, amb un pressu-
post de 65.000 euros. A més 
a més, la tercera classificada 
ha estat la construcció d’un 
skatepark al parc de Remo-
lins, per valor de 48.000 eu-
ros. En quart lloc se situa la 
instal·lació de quatre punts 
nous d’alimentació per a 
colònies de gats, a la carre-
tera València i als carrers 
Murada de Sant Joan, Fe-
rran d’Aragó i plaça del Ca-
nigó. Finalment, més enllà 

de les quatre actuacions més 
votades, també se n’ha afegit 
una més per cobrir els 4.000 
euros restants dels 170.000 
disponibles. Concretament, 
la instal·lació de porteries de 
futbol sala al parc dels Països 
Catalans. 
D’altra banda, pel que fa  al 
poble dels Reguers, s’ha es-
collit la instal·lació d’un 
punt fix d’alimentació de 
gats entre la font i el cemen-
teri, i de tendals mòbils per 
cobrir la pista d’estiu. Final-
ment, a Vinallop l’actuació 
més votada ha estat l’amplia-
ció de jocs infantils del parc 
Hilari Arasa. En aquesta edi-
ció, la partida dels pressu-
postos participatius era de 
200.000 euros i han votat un 
total de 2.094 persones de 
Tortosa, el 7,4% dels que po-
dien participar.   C.B.

Tortosa tornarà a 
ampliar l’skatepark

La zona de votació a l’Expoebre. // FOTO: G.M.

Una imatge de la piscina del Win. // FOTO: G.M.

Gustau Moreno
TORTOSA

 MUNICIPIS

 La CUP denuncia una nova modificació 
pressupostària, de més de mig milió d’euros

 Segons Rodríguez, la desviació de les obres del 
complex esportiu ja supera els 700.000 euros
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INCENDIS FORESTALS

Malson a la Ribera d’Ebre per 
culpa d’un incendi devastador

 Més de 6.500 hectàrees afectades per un foc que 
cremava descontrolat durant les primeres 24 hores

 L’origen del sinistre podria ser l’autocombustió 
d’un femer de gallinassa en una granja de la Torre 

El foc que va declarar-se al 
nord de la Ribera d’Ebre la 
tarda del 26 de juny, el primer 
dia de la primera onada de ca-
lor de l’estiu, ha estat mons-
truós. Segons els Bombers de 
la Generalitat, ja es pot consi-
derar el pitjor incendi forestal 
que s’ha viscut a Catalunya en 
els darrers 20 anys. Totalment 
descontrolat, en les primeres 
24 hores ja havia afectat més 
de 6.500 hectàrees de zona 
forestal i de conreus, i les pre-
visions més pessimistes eren 
que el foc tenia potencial per 
cremar 20.000 hectàrees.
Des de les primeres hores, els 
Agents Rurals treballaven en 
la hipòtesi que l’incendi s’ha-
via originat per l’autocombus-
tió d’un femer de gallinassa 
en una granja de la Torre de 
la Torre de l’Espanyol. El vent 
que bufava aquella tarda al 
nord de la Ribera d’Ebre, una 
zona especialment seca, a més 
de les altes tempatures, van 
facilitar que el foc s’escampés 
ràpidament també pels ter-
mes de Flix i Vinebre. Això va 
obligar els Bombers a activar 
60 dotacions terrestres i 14 
mitjans aeris. La columna de 
fum era ben visible també des 
de les comarques veïnes del 
Priorat i des del sud de Llei-
da. De fet, Protecció Civil va 
demanar als Mossos d’Esqua-
dra l’evacuació dels masos de 
la Palma d’Ebre, Bovera, Flix, 
Maials i Llardecans. Així, van 
haver-hi 53 persones evacua-
des, i ja la primera nit hi ha-

via 21 persones acollides a les 
escoles i al pavelló de Flix. En 
esta població no es va témer 
per una possible afectació so-
bre el nucli urbà ni sobre la 
reserva de Sebes, però les fla-
mes van arribar molt a prop de 
l’ermita del Remei.
L’incendi va obligar a tallar el 
trànsit en set carreteres de la 
zona, tot i que el mateix eix de 
l’Ebre (C-12) va actuar com a 
tallafocs del flanc esquerre del 
foc. Més complicat va ser ac-
tuar en el flanc dret, per evitar 
que l’incendi s’escampés cap a 
Maials i Bovera, al sud de les 
comarques de Lleida, i també 
cap al Priorat, a les poblacions 
de Cabacés i la serra del Mont-
sant. La Generalitat va dema-
nar a la població evitar des-
plaçaments innecessaris per la 
zona, i també va sol·licitar al 
govern de l’Estat la interven-
ció de la Unitat Militar 
d’Emergències (UME), que va 
ser activada el mateix dime-
cres al vespre. Després d’una 
nit molt llarga, els Bombers 
van constatar que era impossi-
ble poder controlar el foc du-
rant la jornada de dijous, 27 de 
juny. La tasca era titànica, tot i 
que durant el segon dia hi tre-
ballaven 80 dotacions terres-
tres i set mitjans aeris (dos he-
licòpters de comandament, 
tres helicòpters bombarders i 
avions de vigilància i atac), a 
més de dos hidroavions del 
Ministeri d’Agricultura.  

Una imatge d’una de les serres afectades per l’incendi de la Ribera d’Ebre. //  ACN.

Onada de solidaritat dels veïns de la Ribera
Els veïns de la Ribera d’Ebre van viure 
amb preocupació i angoixa l’incendi fores-
tal que va començar el dimecres 26 de juny. 
Un total de 580 efectius treballaven en les 
tasques de control i extinció del foc, i mol-
tes persones més van oferir-se com a vo-
luntàries per distribuir beguda i aliments 
als equips d’emergència que estaven tre-
ballant a la zona en plena onada de calor. 
Així, en les primeres 24 hores ja havien 
elaborat més de 500 entrepans. Ho expli-
cava Hermínia Miranda, veïna de Vinebre 

i cuinera a l’únic restaurant del poble. El 
telèfon a l’Ajuntament de Vinebre no para-
va de sonar. Eren moltes les persones que 
oferien la seva ajuda en aquells moments 
tan complicats, en què les mostres de soli-
daritat ajudaven a suportar millor la lluita 
constant contra el foc.
Durant l’incendi van visitar la zona el pre-
sident de la Generalitat, Quim Torra; el vi-
cepresident, Pere Aragonès; el conseller 
Miquel Buch; la ministra Carmen Calvo i 
el subdelegat del govern Joan Sabaté. 

S.A. / G.M. / A.P.
LA TORRE DE L’ESPANYOL

Mira el
vídeo
en este
enllaç

S
SOCIETAT

El FOC que ha cremat al nord de la 
Ribera d’Ebre es va mantenir dis-
tant de la nuclear d’Ascó, amb els 
dos reactors funcionant amb nor-
malitat. De fet, tot i que algunes 
imatges podien mostrar la proximi-
tat de l’incendi, no va activar-se 
cap dispositiu especial ni es va pre-

veure cap mesura de col·laboració 
amb el centre de comandament 
ubicat a Vinebre. Tot i això, els res-
ponsables estaven en comunicació 
directa amb el 112, per bé que la si-
tuació només s’hauria complicat 
amb el foc a menys de cinc quilò-
metres de la central.  G.M.

La nuclear, al marge del foc
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 Els Agents Rurals tramitaran per la via 
administrativa les diligències de la investigació

 El foc arrasa una granja de la Torre de 
l’Espanyol amb 200 corders i altres animals

 SOCIETAT 

Les víctimes directes de l’incendi

Els Agents Rurals assenyalen 
la combustió d’un abocament 
de fems en una granja de po-
llastres de la Torre de l’Es-
panyol com la causa més pro-
bable de l’origen del foc que 
ha arrasat el nord de la Ribera 
d’Ebre. “La fermentació, en 
condicions adverses, pot pro-
vocar la ignició i, com havia 
certa continuïtat amb la ve-
getació fina, l’herba seca del 
voltant, podria haver estat la 
causa de l’incendi”, va assen-
yalar en declaracions a l’ACN 
del cap dels Agents Rurals a 
les Terres de l’Ebre, Miquel 
Àngel Garcia. No és un feno-
men freqüent, apuntava, però 
hi ha diversos precedents al 
territori. “El mateix propie-
tari ens va comentar que ja 
li havia passat alguna vega-
da, que se li encengués una 
mica”, va assenyalar Garcia.
De fet, durant les primeres 24 

hores, els investigadors re-
collien evidències per deter-
minar exactament com es va 
originar el foc. Segons l’ACN, 
les diligències seran trame-
ses per la via administrativa 
per valorar si existeixen res-
ponsabilitat, des del punt de 
vista tècnic, per una possible 
infracció de la normativa so-
bre dejeccions ramaderes, 
que podria obligar a tenir-les 
en un femer o en un espai 
impermeabilitzat. Garcia va 
assenyalar també que, ateses 
les grans dimensions de l’in-
cendi, s’informarà també Fis-
calia, perquè estudiï si es va 
existir-hi negligència.
L’alcalde de La Torre de l’Es-
panyol, Joan Juncà, va ex-
plicar a l’emissora RAC1 que 
ell mateix es va desplaçar a 
l’explotació agrària on va co-
mençar el foc, i que va veure 
com el seu propietari inten-
tava apagar la foguera, però 
ràpidament es van adonar 
que seria impossible contro-
lar l’incendi. “Quan va co-

mençar el foc estaven bufant 
unes ràfegues de vent molt 
fortes. En pocs minuts les fla-
mes van saltar tres turons”, va 
dir Juncà, que va indicar que 
l’explotació tenia tots els per-
misos en regla.

200 corders morts
D’altra banda, el ramader Ro-
bert Jornet és una de les per-
sones més afectades per l’in-
cendi. Ho ha perdut tot: 200 
corders, un cavall, un ase, tres 
màquines agrícoles i tota la 
collita segada enguany de la 
seua finca. La pitjor pèrdua, 
però, pot ser el desànim que 
l’acabe condemnant a l’aban-
donament la seua explotació 
agropecuària a la Torre de 
l’Espanyol, arrasada per una 
llengua de foc que va recórrer 
més de deu quilòmetres en 
poc més de dos hores. Els 
seus esforços per salvar ani-
mals i maquinària van resul-
tar en va. De poc no hi perden 
la vida, també. Així va expli-
car-ho Abel, un dels treballa-

dors de l’explotació. Abel 
marxava a dinar al poble sen-
se que cap senyal d’alarma 
aparent fes témer el desenllaç 
posterior. “Arribant al poble 
vam veure un fumet i hi vam 

anar. Quan vam veure que pu-
java la muntanya vam tornar 
cap aquí”, relatava. Robert, 
que aquell dimecres treballa-
va en un altra finca, va recor-
dar els esforços que van haver 
de fer per salvar les màquines 
i els animals de l’avanç impla-
cable del foc. Només van 
aconseguir salvar una re-
col·lectora. “A cinc metres no 
veiem una persona d’una al-

tra. Vam marxar. Que passi el 
que vulgui. Aquí no hi ha res a 
fer”, recordava amb un des-
encís total. No retreuen, en 
particular, l’actuació dels 
bombers, però lamenten que 
una actuació ràpida per part 
de les avionetes o els helicòp-
ters els hauria permès salvar 
bona part del que tenien. “Va 
ser tot molt ràpid, però si ha-
guessin pogut tirar amb una 
avioneta en dos o tres punts 
dos o quatre passades, no 
hauria passat”, retreu Jornet. 
Abel deia que va veure un he-
licòpter. Més tard, els bom-
bers els van indicar que aban-
donessin el lloc. La història 
ha generat una onada de soli-
daritat. Un ramader de Prats 
de Lluçanès ha llançat una 
proposta a través de les xar-
xes per ajudar el ramader de 
la Torre de l’Espanyol. De 
moment, ja hi ha una vintena 
llarga de propietaris d’explo-
tacions d’arreu dels Països 
Catalans que li han ofert bes-
tiar per refer la granja.  

G.M. / ACN
LA TORRE DE L’ESPANYOL

 “Quan va començar 

el foc estaven bufant 

unes ràfegues de vent 

molt fortes. En pocs 

minuts les flames van 

saltar tres turons”

El foc va devastar esta granja de la Torre de l’Espanyol, on van morir 200 xais i altres animals. // ACN.
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Polèmica tala d’arbres als Ports
 El grup ecologista GEPEC acusa Agricultura de 

talar irregularment un bosc protegit a la Sénia
 El Departament assegura que l’actuació a 

Rafalguerí compleix el pla d’ordenació vigent

El grup ecologista Gepec ha 
acusat el Departament d’Agri-
cultura d’efectuar la tala d’un 
bosc públic d’“alt valor ecolò-
gic” dintre del Parc Natural 
dels Ports i sense respectar 
els condicionants ambientals 
marcats pel mateix parc. La 
tallada forestal s’estava efec-
tuant a la Font Ferrera, al 
terme municipal de la Sénia 
i dins dels límits del mateix 
parc. Segons el ecologistes, 
Agricultura ha obviat “tota 
consideració d’espai protegit 
del bosc” i “afectant de forma 
molt greu espècies protegides 
de fauna i flora”, així com la 
preservació de l’espai. Argu-
menten que el Departament 
hauria de complir les pres-

cripcions marcades pel Parc 
Natural, qui s’ha d’encarregar 
d’assenyalar els arbres que es 
poden tallar, per salvaguar-
dar els de major valor ecolò-
gic. Segons el Gepec, però, és 
la mateixa empresa talladora 
qui ho decideix. En canvi, el 
subdirector general de Bos-
cos, Enric Vadell, ha desmen-
tit aquestes afirmacions i ha 
assegurat que es compleix 
amb totes les prescripcions.
De fet, Agricultura ha assegu-
rat que la tala d’arbres en una 
finca privada de Rafalguerí, al 
massís dels Ports, compleix 
amb el pla d’ordenació vigent. 
En una visita a la zona, l’en-
ginyer forestal dels Serveis 
Territorials d’Agricultura a 
l’Ebre, Eusebi Casanova, va 
negar que l’empresa encarre-
gada de les tasques siga qui 
selecciona la fusta, sinó que 

ho fa el mateix Departament. 
Els ecologistes assenyalaven 
en la seva denúncia que l’in-
forme del parc natural deter-
mina que és el personal del 
Departament d’Agricultura 
qui ha de marcar els arbres 
que es poden talar. Però Ca-
sanova va assegurar que no és 
necessari, ja que el que inte-
ressa en aquesta actuació és 
l’estat general del bosc. 
Casanova va afirmar que la 
denúncia de Gepec “no té cap 
fonament”, i va assegurar que 
l’objectiu de les tasques en 
aquest espai, propietat del 
mateix Departament d’Agri-
cultura, és ajudar a la regene-
ració del bosc. 

Cinta Bonet / Sílvia Alarcón 
LA SÉNIA

Una imatge de la tala d’arbres. // MANOLO VELÁZQUEZ.

GESTIÓ FORESTAL

 SOCIETAT

L’Ajuntament del Perelló ha 
reclamat a la Generalitat que 
executi les mesures preventi-
ves contra incendis per evitar 
sinistres com el que este mes 
de juny ha cremat més de 230 
hectàrees del seu terme mu-
nicipal. L’alcalde en funcions 
del Perelló, Ferran Cid, va re-
cordar que fa set anys, després 
de l’incendi que va arrasar més 
de 3.000 hectàrees a la serra de 

Cardó-Boix, el Govern ja s’hi 
va comprometre i va elaborar 
un pla de gestió que mai s’ha 
acabat de posar en pràctica, 
per motius pressupostaris. 
Però, segons el subdirector ge-
neral de Boscos, Enric Vadell, 
des de 2011 s’han invertit en 
aquesta zona inclosa en el perí-
metre de Protecció Prioritària 
de Tivissa-Vandellòs-Llabe-
ria-Pradell uns 157.800 euros. 
Uns recursos que en bona part 
s’han destinat, amb la col·labo-
ració de l’Ajuntament del Pere-
lló i l’ADF Cabra Feixet, a cons-

truir i mantenir la pista dels 
Perxet que, segons Vadell, va 
evitar que es creés un nou front 
de l’incendi cap al nord. A més, 
els camps de conreu també van 
ajudar a l’extinció. Ara bé, en-
cara està pendent de finalitzar 
la redacció del Pla de Preven-
ció d’Incendis de la zona de les 
serres de Cardó-Boix
Per la seua banda, els Agents 
Rurals estaven ultimant les de-
núncies penal i administrativa 
contra el responsable de les 
cremes agrícoles que haurien 
generat el foc de la Collada. 

El Perelló vol més mesures antiincendis
ACN / C.B.
EL PERELLÓ

L’incendi del Perelló va cremar més de 230 hectàrees. //  J.D.

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Pallarès, el clima i la mosca negra
 El delegat de la Generalitat afirma que la

mosca negra no sap res de conveni ni de diners
 Acorden elaborar un estudi tècnico-científic per 

analitzar la gestió que s’està fent contra la plaga

Elaborar un estudi tècni-
co-científic per analitzar la 
gestió que s’està fent contra 
la mosca negra i establir cri-
teris d’actuació. Aquest és un 
dels compromisos del dele-
gat del Govern a les Terres de 
l’Ebre, Xavier Pallarès, des-
prés de presidir el 17 de juny 
passat la Comissió de Segui-
ment de la Mosca Negra. Al-
tres factors que s’han posat 
sobre la taula és la necessitat 
de millorar la coordinació 
entre l’Agència Catalana de 
l’Aigua i la Confederació Hi-
drogràfica de l’Ebre, davant 
la disparitat de cabals del riu, 
amb puntes que condicionen 
molt els tractaments. 
A més, els pressupostos pro-

rrogats de la Generalitat han 
impedit signar un nou conve-
ni per lluitar contra la mosca 
negra, una de les demandes 
del Consorci de Polítiques 
Agroambientals de les Te-
rres de l’Ebre (COPATE) i 
dels ajuntaments afectats. 
Però Pallarès ha negat que els 
problemes pressupostaris del 
Govern hagin condicionat els 
tractaments i l’expansió de la 
plaga, que atribueix princi-
palment al clima. “El conveni 
es va acabar l’any passat, però 
els altres anys en què hi havia 
conveni els tractaments van 
començar més tard”, va justi-
ficar el delegat, abans de sen-
tenciar: “Les mosques ni en-
tenen de convenis ni entenen 
de diners. Les mosques i les 
plagues, són plagues”. Segons 
Pallarès, que afirmava parlar 
en nom dels tècnics, el pro-

blema d’enguany en alguns 
punts del riu és que la plaga 
ha sigut superior. “Tècnica-
ment, em diuen que és per les 
condicions climatològiques, 
no és pels tractaments”, va 
afirmar el delegat.
Fins al 17 de juny s’havien 
realitzat tres tractaments per 
reduir les larves de mosca 
negra, i la previsió era fer-ne 
dos més durant l’estiu. Un, la 
setmana següent, i l’altre a 
mitjans del mes de juliol. Des 
del 2015, la Generalitat de 
Catalunya i la Diputació de 
Tarragona han invertit 4,5 
milions d’euros en l’eradica-
ció de les plagues a l’Ebre.  

Cinta Bonet 
TORTOSA

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Pallarès, després de la comissió de seguiment. // ARXIU C21.

L’Ajuntament de Benifa-
llet ha decidit aixecar la veu 
contra la problemàtica de la 
mosca negra. El ple ha apro-
vat per unanimitat una mo-
ció presentada pel govern 
de Candidatura de Progrés, 
en què exigeixen un control 
efectiu de la plaga de la mos-
ca negra. L’alcaldessa. Mercè 
Pedret, afirma que la situa-
ció és insuportable per als 

negocis turístics, agrícoles i 
ramaderes, però també per la 
quotidianitat i la vida al ca-
rrer dels veïns. De fet, Pedret 
reclama que, més enllà de fer 
els tractaments que siguen 
necessaris, també caldria ne-
tejar el riu d’algues per evitar 
la mosca negra. De la mateixa 
manera, l’alcaldessa de Beni-
fallet també ha reclamat que 
s’active la comissió de segui-
ment de la mosca negra, i que 
s’actuï amb efectivitat. 
En la mateixa línia s’ha ex-
pressat l’alcalde de Xerta, el 

republicà Roger Aviñó, qui 
després de les eleccions va 
adreçar una carta al delegat 
de la Generalitat. En concret, 
també exigeix que els tracta-
ments es realitzen quan toca. 
Els darres mesos, la mosca ne-
gra ha proliferat amb força, 
amb moltes picades als veïns 
de poblacions com Benifallet, 
Tivenys o Xerta. Els tècnics 
han assenyalat que el primer 
tractament s’hauria de fer cap 
als mesos de gener i febrer, 
però enguany no s’ha fet fins 
al 30 d’abril, massa tard.    L’alcaldessa de Benifallet, Mercè Pedret. // ARXIU C21.

Benifallet i Xerta exigeixen solucions 
eficients contra la mosca negra
C.B. / G.M.
BENIFALLET / XERTA

 SOCIETAT 
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El poder de les paraules

Com podem prevenir les otitis a l’estiu
PER FI! Estem a punt de 
començar aquesta època tan 
bona de l’any, l’estiu; és època 
de vacances, calor, activitat a 
l’aire lliure, banyar-nos a pis-
cines, platges, llacs, rierols...
Però també hem de tenir en 
compte que és una època en 
què augmenta el risc de patir 
otitis, ja que, i segons les es-
tadístiques, una de cada tres 
persones pateix una otitis es-
tival.Per tant, es converteix 
en una de les dolències més 
comunes en aquests mesos 
calorosos de l’any. En aquest 
article us explicaré per què 
hem de parar especial aten-
ció a l’oïda, en aquesta època 
de l’any, i com prevenir les 
inflamacions d’oïda, ja que 
sobretot amb els nens  petits 
i persones grans hem de tenir 

especial precaució. Alguns 
consells per cuidar les oïdes 
durant l’estiu són: 

1- Usar taps durant el bany 
és una bona recomanació per 
evitar una otitis infecciosa 
que es produeix per l’entra-
da d’aigua i humitat de ma-
nera prolongada i repetitiva 
al conducte auditiu. Obligat, 
i en qualsevol època de l’any, 
en els casos de persones que 
pateixen otitis crònica, o te-
nen perforació timpànica, o 
porten un drenatge. 

2-Eixugar-se be les oïdes 
després de cada bany, amb la 
tovallola o un drap net, mai 
amb bastonets. Aquesta me-
sura de prevenció és aconse-
llable sempre, inclús en sortir 
de la dutxa, ja que forma part 
d’una bona higiene auditiva. 

3-Evitar banyar-se en aigües 
brutes o possiblement conta-
minades. Pel risc de
patir infecció a causa de què  
l’aigua no és  suficient neta, 
en llocs com ara  llacs o rius  

es poden trobar bactèries del 
tipus pseudomes aeurugino-
ses que poden produir infec-
cions al conducte auditiu i 
supuracions del mateix. 

4-Evitar l’ús abusiu de l’aire 
condicionat, ja que aquests ai-
res artificias redueixen la hu-
mitat ambiental i produeixen 
corrents d’aire continus que 
afecten les vies respiratòries 
altes i en conseqüència també 
l’oïda. Posar l’aire sempre a 
una temperatura adequada és 
una bona recomanació, tant a 
efectes de la salut com ecolò-
gics.

5-Hidratar-se bé, sobretot els 
dies més calorosos. A part de 
totes les conseqüències per 
la deshidratació, aquesta pot 

provocar també marejos, ver-
tígens i fins i tot acúfens com 
a conseqüència de la dismi-
nució del volum de sang en 
circulació i la baixa pressió 
arterial. 

6-Prevenir el barotrauma  
(lesió causada a la membra-
na timpànica pel canvi de 
pressió) que es pot produir 
quan fem immersions, bus-
seig o saltant a la piscina des 
d’una certa altura. Podem 
prevenir-ho  protegint-nos 
amb taps auditius, i és una 
bona pràctica utilitzar equips 
d’snorkel quan fem immer-
sions.    

ESPERO que aquests con-
sells us puguin ser útils i... bo-
nes vacances!! 

ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

“NO HO aconseguiràs mai”, 
“ets un desastre” o “tot ho 
fas malament” són expres-
sions que les persones fan 
servir sovint per a parlar de 
les altres o d’elles mateixes. 
Aquest tipus de paraules fun-
cionen com projectils que pe-
netren en la consciència de la 
gent, deixen petjada i es van 
sedimentant en la memòria 
emocional. Tenen tanta 
força, que ens poden arribar 
a controlar i condicionar el 
camí vital de persones. Les 
paraules tenen el poder de 
perpetuar o modificar creen-
ces i, per tant, determinar 
conductes. Algunes expres-
sions contribueixen a cons-
truir la realitat d’una manera 
determinada. Si per exemple 
es parla de “dones de fer fei-
nes”, es genera en l’incons-
cient col·lectiu la idea que 
aquest treball només és exer-
cit o pot ser exercit per do-
nes. O si diem sovint al nostre 
fill que és dolent, l’ajudem a 
construir-se una imatge ne-
gativa d’ell mateix. Això tam-
bé és aplicable a la percepció 
que cadascú té de sí mateix i, 
per tant, a la construcció de 
la nostra identitat. 

ELS PENSAMENTS nega-
tius es converteixen sovint 
en paraules agressives per 
a nosaltres mateixos i per 
als altres. Un sol minut te-

nint pensaments negatius 
deixa el sistema immunitari 
en una situació delicada du-
rant unes quantes hores. Per 
aquest motiu, és important 
saber identificar els missat-
ges poc constructius i substi-
tuir-los per altres de més po-
sitius i respectuosos, que en 
definitiva eviten moltes frus-
tracions i discussions. Són 
tantes les expressions auto-
crítiques que fem servir per 
parlar malament de nosaltres 
mateixos. “Sóc molt maldes-
tre”, “no puc”, “sóc un in-
útil”, “no em veig capaç”, “no 
podré amb això”, “és molt 
difícil”, són només uns pocs 
exemples. Pensa-ho, i veuràs 
com en trobes molts més....! 

TENIR PENSAMENTS 
i paraules positives sobre 
nosaltres mateixos influeix 
no només en el nostre estat 
d’ànim, sinó també en com 
ens veiem a nosaltres matei-
xos. És a dir, que les paraules 
influeixen en l’autoestima; 
i també en les decisions que 
prendrem. Així, per exemple, 
les expressions autocrítiques 
esmentades ens portarien a 

no actuar. S’ha pogut com-
provar que llegir una llista 
de paraules negatives durant 
uns pocs segons, provoca 
en les persones una respos-
ta d’ansietat i pitjor estat 
d’ànim; però, si aquest dis-
curs negatiu és cap a nosal-
tres mateixos, els efectes són 
encara pitjors.

DE LA MATEIXA manera, 
les paraules que indiquen 
activitat promouen en nosal-
tres la motivació per actuar, 
com per exemple, “sí que puc 
fer-ho” o “sóc perfectament 
capaç”. I això és provocat 
per les connexions neuronals 
que es produeixen al nostre 
cervell, quan fem un ús con-
tinuat de les paraules, de les 
positives i de les negatives. 
Les paraules tenen un efecte 
emocional tan intens, que po-
den condicionar la forma de 
pensar del nostre cervell. És 
cert que a tots ens passen co-
ses que no són massa bones. 
Però, sols canviant la forma 
de di-ho, ens podem sentir 
millor o pitjor. Per exemple, 
si has tingut algun proble-
ma de salut, pots dir “estic 

malalt”. Però també podries 
dir, “m’estic recuperant”. Si 
has perdut la teva feina, pots 
dir “no tinc feina” però tam-
bé podries dir, “estic buscant 
feina”. Recorda sempre que 
el “no”, al principi d’una fra-
se, ens provoca estrès.

DEIXA DE dramatitzar. 
Amb dramatitzar vull dir, uti-
litzar expressions del tipus, 
“això és horrible”, “és espan-
tós”, “no puc suportar-ho”, 
“és impossible fer-ho”, etc. 
Aquestes expressions, a més 
de ser probablement poc rea-
listes, generen molt malestar 
i estrès. Caldria canviar-les 
per altres menys radicals, 
que s’ajustin millor a la rea-
litat i que no ens generin un 
malestar tan intens. “Això és 
molest”, o “és una mica incò-
mode”, són expressions molt 
més suaus; que al dir-les així, 
faran que les nostres emo-
cions no siguin tan negatives. 
Evita també els imperatius. 
Les paraules que indiquen 
obligació generen estrès, al-
gunes d’elles són: “he de...” 
o també “hauria de...” Si les 
canvies, per exemple, per 
“vull...”, immediatament 
desapareix l’obligació que 
porten implícites les altres; 
i amb això la resistència que 
posem sempre a fer alguna 
cosa al que ens obliga. Parla 
en positiu. És preferible dir a 

una persona el que vols d’ella 
enlloc de dir-li el que no vols. 
Per al receptor és un missat-
ge més fàcil d’entendre. L’ex-
pressió «no donis un cop a la 
pilota amb la punta del peu» 
indica el que no s’ha de fer, 
però no diu com s’hauria de 
fer (“xuta amb la part inte-
rior del peu”). Aplica també 
el principi de responsabilitat. 
Fes-te responsable de les pa-
raules que fas servir, perquè 
et permet establir relacions 
més fortes. Per exemple, és 
millor utilitzar “ho faré” que 
no pas “ho intentaré”.

COM VA DIR Aristòtil, 
“L’home és amo dels seus si-
lencis i esclau de les seves 
paraules”. Sempre hem d’ele-
gir amb molta cura les parau-
les que utilitzem. Aquestes 
paraules poden tenir molt 
poder sobre nosaltres i les 
persones que ens envolten. 
Aquesta és una de les raons 
per les quals és tan impor-
tant pensar abans de parlar; i 
per descomptat no parlar 
més del compte. Sobretot, 
quan aquest “parlar de més” 
comporta crítiques, i un llen-
guatge negatiu cap als altres 
o cap a nosaltres mateixos. 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR

 SOCIETAT
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La Taula de Mobilitat, ‘una estafa’

La Taula de Mobilitat de les 
Terres de l’Ebre ha sigut “una 
estafa”. Això ha dit el portaveu 
de Trens Dignes, Josep Casadó, 
just set mesos després de la pri-
mera i única reunió del 7 de no-
vembre passat. I és que la pla-
taforma ha rebutjat la Taula de 
Mobilitat des d’un principi, ja 
que reivindicava una Autoritat 
Territorial de Mobilitat (ATM) 
per a les Terres de l’Ebre, tal i 

com tenen altres territoris del 
país, i també com havia aprovat 
el Parlament. 
En aquella reunió, el govern ca-
talà es va comprometre a en-
viar-los per correu electrònic la 
proposta de nous horaris i fre-
qüències per a les línies R-15 i 
R-16, per a quan entre en fun-
cionament la doble via entre 
Tarragona i Vandellòs. Però set 
mesos després, i a un mes vista 
de l’entrada en funcionament 
de la nova via, continuen sense 
tenir la proposta que el govern 
afirmava que havia fet a Renfe. 

Segons Casadó, la proposta de 
noves freqüències ha estat una 
mentida, i la Taula de Mobilitat 
és un organisme que ningú sap 
de qui depèn. De fet, fins i tot ha 
posat en dubte la seua existèn-
cia. A banda, Trens Dignes ha 
organitzat este juny a Tortosa la 
projecció del documental ‘Des-
connectats’. Undels seus autors, 
Toni Royo, també ha criticat la 
ineficàcia de la Taula de Mobili-
tat, la falta de respostes de la 
Generalitat, i la debilitat de la 
classe política del territori per 
reclamar l’ATM.  

 

L’any 2018, Càritas Dioce-
sana de Tortosa va prestar 
48.000 serveis personals als 
integrants de 3.181 famílies 
que són ateses pels 34 equips 
locals de Càritas, amb ajudes 
econòmiques que ascen-
deixen als 520.000 euros. 
Així ho recull la memòria 
social de Càritas. De fet, el 
seu secretari general, Agustí 
Adell, ha afirmat que mal-
grat des dels governs s’asse-
gura que l’economia s’està 
recuperant, les dades mos-
tren que el nombre de famí-
lies que acudeixen a Càritas 
no només s’ha estancat, sinó 
que aquestes famílies neces-
siten més intervencions. 
El 52% de les persones ate-
ses són dones, i s’atenen més 
persones de nacionalitat es-
panyola que no pas d’estran-

geres. Des de Càritas s’im-
pulsen fins a 21 projectes 
socials. Un d’aquests, a par-
tir de la instal·lació de conte-
nidors, vol afavorir el reci-
clatge i reutilització de roba, 
tot creant alhora llocs de tre-
ball. Aquest projecte junt 
amb els robers de les parrò-
quies i les botigues de roba 
solidària, permet donar res-
posta a una de les necessitats 
bàsiques de les persones ate-
ses. El Bisbe de Tortosa, En-
rique Benavent, ha destacat 
la tasca dels més de 600 vo-
luntaris que col·laboren amb 
Càritas Diocesana. Prop de 
90 euros de cada 100 dels 2,2 
milions d’euros del pressu-
post de l’any 2018 s’han des-
tinat directament a l’atenció 
a les persones que pateixen 
exclusió social.  C.B.

Càritas avisa de la 
pobresa estancada

La roda de premsa de Càritas. // ARXIU C21.

El portaveu de Trens Dignes, Josep Casadó. // ARXIU C21.

Gustau Moreno
TORTOSA

 La plataforma Trens Dignes denuncia la 
inoperànfia i ineficàcia del succedani de l’ATM

 El govern encara no ha fet pública la proposta 
que ha fet a Renfe per quan s’estreni la doble via

 SOCIETAT 
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ELS CELLERS modernistes de 
Gandesa i el Pinell de Brai, a la Terra 
Alta, a més dels de Falset-Marçà, 
Cornudella de Montsant, Nulles, 
Vila-rodona, Barberà de la Conca 
i Sarral, són joies arquitectòniques 
de la Costa Daurada i les Terres de 
l’Ebre, vinculades al món rural coo-

peratiu. Per això, el Patronat de 
Turisme de la Diputació ha liderat 
un projecte que impulsa l’oferta 
adreçada al turista dels vuit cellers 
modernistes. El projecte inclou un 
nou catàleg d’experiències concre-
tes, per part d’empreses turístiques 
o des dels mateixos cellers.  A.P.

Potenciar el turisme als cellers

INFORME DE LA URV

C.B. 
TORTOSA

Empreses exportadores de 
les Terres de l’Ebre van parti-
cipar el 29 de maig passat en 
una jornada informativa so-
bre l’impacte que pot tenir el 
Brexit en els seus negocis. El 
delegat d’Acció a les Terres de 
l’Ebre, Xavier Cortiella, va dir 
que el sector alimentari és el 
que es pot veure més afectat. 
“El Regne Unit és la cinque-
na destinació de les nostres 
empreses exportadores”, va 

assenyalar. “El sector que es 
pot veure més afectat pel vo-
lum de les exportacions és de 
l’alimentació, amb productes 
com l’oli, l’arròs, els cítrics, la 
mel”, va afegir-hi. Cortiella va 
afirmar que el principal pro-
blema seran els aranzels, i va 
concretar que a les Terres de 
l’Ebre es podrien veure afec-
tades entre 25 i 30 empreses. 
Els grups Balfegó i Faiges són 
algunes d’aquestes empreses 
que actualment exporten al 
Regne Unit. Asseguren que 
existeix molta incertesa sobre 
què pot succeir i com es poden 

veure afectats. 
Acció ha posat a disposició de 
les empreses la Finestreta Bre-
xit, un nou servei d’acompan-
yament per a l’empresa catala-
na per ajudar-la a fer fornt al 
Brexit. Entre d’altres, ajuden 
les empreses a preparar plans 
de contigència. La jornada va 
fer-se en col·laboració amb la 
Cambra de Comerç.     

Xavier Cortiella, delegat d’Acció. // ARXIU C21.

El sector alimentari, el més afectat pel Brexit

L’economia ebrenca necessita ser 
més productiva i recuperar habitants 

L’evolució econòmica a les Te-
rres de l’Ebre va ser “dramàtica 
i diferencialment negativa” en 
comparació amb altres territo-
ris de Catalunya entre els anys 
2011 i el 2016. És a dir, durant 
el període que marca els anys 
finals de la crisi i l’inici de la re-
cuperació econòmica. Així ho 
ha constatat un informe elabo-
rat per la Càtedra d’Economia 
Local i Regional de la URV, que 
compara la situació de les Te-
rres de l’Ebre amb d’altres te-
rritoris semblants. Així doncs, 
el producte interior brut (PIB) 
en aquest període va patir un 
davallada del 4% a les Terres 
de l’Ebre, mentre que creixia 
un 2% a les comarques de Po-
nent, o més d’un 7% al Camp de 
Tarragona. En aquest sentit, el 

director de la Càtedra d’Econo-
mia Local i Regional de la URV, 
Juan Antonio Duro, ha explicat 
que entre el 2011 i 2014 es va 
registrar un declivi tan gran, de 
fins al 9% del PIB, que ja no es 
va poder contrarestar amb la 

recuperació dels dos anys se-
güents, quan el PIB va poder 
créixer un 5,5%. 
Segons el mateix informe, des 
del 2014 hi ha hagut recupera-
ció quant a la creació de llocs 
de treball, però no en produc-

tivitat. Aquest és un dels grans 
reptes pendents, juntament 
amb la  pèrdua de població amb 
persones en edat laboral. 
L’informe es va donar a 
conèixer el 19 de juny passat a 
la seu de l’Associació d’Empre-

saris de les Comarques de 
l’Ebre, tot coincidint també 
amb la presentació del Butlletí 
d’Anàlisi de la Conjuntura Lo-
cal de les Terres de l’Ebre co-
rresponent al primer trimestre 
del 2019. Durant aquest perío-
de, l’economia del territori va 
continuar creixent però amb 
una certa desacceleració. Per 
sectors, destaca el creixement 
de la construcció en un 5,9%, 
seguint per la indústria amb un 
2,8%. Paral·lelament l’atur ha 
continuat baixant fins a una 
taxa del 9,3%.  El nombre total 
d’aturats a les comarques de 
l’Ebre s’ha situat en 9.736, és a 
dir, 925 menys que en el primer 
trimestre del 2018. 

Juan Antonio Duro, de la URV, i el secretari de l’AECE, Jordi Espuny. // PREMSA URV.

Cinta Bonet
TORTOSA

 El 2016, el PIB ebrenc era un 4% inferior al d’abans 
la crisi, mentre que territoris veïns ja havien millorat

 Durant el primer trimestre d’enguany creix 
l’economia, però amb una certa desacceleració

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç



Juliol 2019 // 27cop d’ull

 ECONOMIA

Faiges, president de la Cambra

L’empresari tortosí Francisco 
Faiges és el nou president de 
la Cambra de Comerç, Indús-
tria i Navegació de Tortosa. La 
secretària general del departa-
ment d’Empresa, Marta Felip, 
va presidir el 6 de juny la sessió 
constitutiva del nou plenari de 
la cambra, renovat en un setan-
ta per cent. L’empresària Cinta 
Pascual, que també optava a la 
presidència de la Cambra, va 

retirar la seva candidatura. El 
president sortint, José Maria 
Chavarria, va agrair l’esforç 
realitzat per l’equip tècnic de 
la Cambra ens uns anys, va dir, 
de “difícil gestió”. També es va 
mostrar convençut que l’expe-
riència de Faiges en l’exporta-
ció ajudarà les empreses del 
territori en la seva internacio-
nalització. 
El nou president de la Cambra 
de Comerç de Tortosa va de-
tallar els principals eixos amb 
què vol treballar. Pel que fa a in-
fraestructures, Faiges va dir que 

reclamarà “amb consistència” 
inversions i la millora de les co-
municacions del territori. 
Quant a la possibilitat que l’al-
calde d’Amposta, Adam Tomàs, 
pugui assumir la presidència de 
la Diputació de Tarragona, Fai-
ges va dir que no només el re-
colzen sinó que per al seu pro-
jecte és “imprescindible” que 
acabi ocupant aquest càrrec. 

 

El bateà Joan Arrufí ha es-
tat reelegit president de la 
Denominació d’Origen (DO) 
Terra Alta per als propers 
quatre anys. Arrufí ha agraït 
el suport dels pagesos i ce-
llers, i ha assegurat que con-
tinuaran treballant per si-
tuar la marca DO Terra Alta 
al nivell més alt. A més, ha 
apuntat que una de les fites 
per al proper mandat serà 
continuar impulsant la gar-
natxa blanca com a emblema 
de la DO Terra Alta, tot i que 
s’escampi la seva producció 
a altres zones vitivinícoles.
Finalment, Arrufí ha obtin-
gut sis vots, davant dels cinc 
aconseguits per Marc Pala-
della i l’abstenció d’un dels 
membres de la nova junta. El 
30 de maig passat s’havien 
celebrat les eleccions. Els 

cellers emparats van votar 
entre dos candidatures pre-
sentades en dos censos. Al 
cens A de viticultors ads-
crits a cooperatives i al 
cens C de cellers inscrits al 
registre no embotelladors, 
només s’havia presentat 
una candidatura. Al cens B 
de viticultors no adscrits, 
Josep Vicens serà el repre-
sentants de la candidatura 
Pevita Viticultors i Fran-
cesc Andreu Julià serà el 
d’Unió de Pagesos. En el 
cens D de cellers embote-
lladors, la candidatura Pe-
vita Cellers s’ha adjudicat 
cinc representants.  S.A.

Arrufí repeteix a 
la DO Terra Alta

El president de la DO Terra Alta. // SÍLVIA ALARCÓN.

Chavarría i Felip, amb Faiges. // SÍLVIA ALARCÓN.

Cinta Bonet
TORTOSA

 El nou dirigent afirma que reclamarà ‘amb 
consistència’ infraestructures per al territori

 També diu que per al seu projecte és necessari 
que Adam Tomàs sigui president de la Diputació
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El Consell Comarcal del Baix 
Ebre, a través del projecte Baix 
Ebre Avant, ha posat en marxa 
un programa d’assessorament 
integral per a microempreses i 
pimes. Es tracta d’una assistèn-
cia professional i individualit-
zada destinada a impulsar, con-
solidar i fer més competitius 
un total de 25 negocis del Baix 
Ebre. Els assessoraments es 
desenvoluparan al Viver d’Em-
preses i Centre de Negocis Baix 

Ebre Innova de Camarles. 
Aquesta acció està subvencio-
nada pel Servei Públic d’Ocu-
pació de Catalunya en el marc 
dels programes de suport al 
desenvolupament local. És una 
iniciativa adreçada a microem-
preses, autònoms i pimes amb 
un mínim de dos anys d’activi-
tat amb necessitats específiques 
de professionalització, conso-
lidació i desenvolupament del 
negoci. Així, es prioritzaran 
aquelles empreses que tinguin 
una plantilla laboral inferior als 
25 treballadors i un volum de 
facturació no superior als 5 mi-

lions d’euros. També aquelles 
empreses que estiguin disposa-
des a implementar actuacions 
per generar ocupació. 
El programa s’estructura en 
tres fases: diagnosi prèvia, as-
sistència tècnica personalitza-
da, i proposta de pla d’acció. En 
la primera fase s’analitzarà la 
situació inicial de l’empresa per 
detectar les necessitats i les 
mancances a nivell de gestió, 
competitivitat i consolidació. 
Segons els resultats, s’entrarà 
en la segona fase i finalment, 
s’elaborarà un pla d’acció amb 
actuacions futures.            

Redacció
TORTOSA

Programa d’assessorament integral a pimes

L’associació de voluntariat 
d’assessorament empresarial 
SECOT (Sèniors de Coope-
ració Tècnica) va celebrar 
la seva assemblea general 
d’aquest primer semestre a les 
Terres de l’Ebre. Va ser el 18 de 
juny passat, a les instal·lacions 
del Viver d’Empreses i Centre 
de Negocis Baix Ebre Innova 
de Camarles. SECOT és una 
delegació provincial que té 
la intenció de tenir presència 
en tots els territoris de la de-
marcació de Tarragona. El seu 
objectiu és ajudar el petit i mi-
tjà emprenedor que vol tirar 
endavant el seu projecte, mit-
jançant els seus coneixements 
i experiència. El president de 

l’entitat, Joan Veciana, ha ex-
plicat el motiu que els ha dut a 
desenvolupar aquesta assem-
blea a l’Ebre. 
Des de SECOT pretenen que, 
un cop formades les corpora-
cions municipals, comarcals i 
la Diputació de Tarragona, és 
pugui tenir un àmplia força 
a les Terres de l’Ebre, per tal 
d’ajudar a tots els tècnics que 
desenvolupen aquesta tasca 
d’orientació emprenedora, i 
d’aquesta manera crear un im-
portant teixit empresarial al 
territori. El president de SE-
COT, Joan Veciana, va desta-
car que dels 120 casos anuals 
que s’atenen vora un 18% són 
un èxit. Significa que aquella 
empresa s’ha constituït , ha ti-
rat endavant la idea de negoci 
i, per tant, té la seva activitat 
econòmica i el seu benefici.

En canvi, una de les dificultats 
que es troben els voluntaris de 
SECOT és poder argumentar a 
l’emprenedor si el seu projec-
te és viable o no. A la vegada, 
justifiquen que és molt enri-
quidor estar en contacte amb 
gent jove i amb noves visions. 
De la mateixa manera, la seva 
tasca també és buscar el trà-
mit corresponent per a cada 
cas concret de proposta. Per 
tot plegat, SECOT  ha fet una 
crida a establir convenis de 
col·laboració a les Terres de 
l’Ebre. L’experiència del pas-
sat, les ganes del present i la 
fórmula pel futur. 

ASSEMBLEA GENERAL DE SECOT

Experiència per als emprenedors

El president de SECOT, Joan Veciana.  // JOAQUIM DOMINGO.

Joaquim Domingo
CAMARLES

 L’entitat de voluntaris SECOT vol fer una xarxa 
d’assessorament a l’Ebre per a nous empresaris

 El 18% dels 120 casos que s’atenen cada any 
tenen èxit, segons les dades de l’associació

 ECONOMIA
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Una vista del viver d’empreses de Camarles.  // CEDIDA.
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El Grup Balfegó de l’Ametlla 
de Mar invertirà 16 milions 
d’euros en la construcció i 
posada en marxa de les noves 
instal·lacions. Fa un any, un 
incendi va arrasar la planta de 
processament del peix i la re-
construcció de les naus, que 
ja ha començat, s’aprofitarà 
per crear unes infraestructu-
res adaptades a la nova etapa 
de gestió de l’espècie que ha 
anunciat la Comissió Interna-

cional per a la Conservació de 
la Tonyina Atlàntica, l’ICCAT, 
després de donar per tancat el 
pla de recuperació de la ton-
yina roja. Les noves naus in-
corporaran la tecnologia i la 
maquinària “més avançada”. 
Les obres de la nau on s’em-
magatzemarà la carnada, amb 
què s’alimenten les tonyines 
roges a les piscines marines, ja 
han començat i es preveu que 
estiguin acabades a la tardor. 
Tindrà una superfície de 4.785 
mestres quadrats i capacitat 
per emmagatzemar 8.500 to-
nes de peix. També a la tardor 

es començarà a construir una 
segona nau on s’ubicarà la seu 
del Grup Balfegó i on es farà el 
processament de tonyina roja. 
L’empresa aprofitarà les noves 
infraestructures per obrir-les 
al públic i difondre tots els 
processos que s’hi faran.
A banda, la flota d’encercla-
ment de la tonyina roja co-
mandada pel grup Balfegó ha  
finalitzat en set dies la cam-
panya de pesca. En només 
una setmana, ha completat la 
seva quota de pesca assigna-
da, amb un total de 2.200 to-
nes de tonyina roja. 

La cadena SB Hotels, amb més 
de 30 anys de trajectòria i ac-
tualment amb seu a Barcelona, 
ha comprat un hotel NH a Ma-
drid, el que serà el seu primer 
establiment fora de Catalunya. 
Segons va informar la mateixa 
empresa amb un comunicat el 
21 de juny passat, SB Hotels 
ha tancat un acord amb HIP 
Hotel Investment Partners 
per passar a ser la propietària 
de l’hotel NH San Sebastián 
de los Reyes, de tres estrelles. 
Un acord que inclou també 
un contracte d’arrendament 
amb NH fins al proper 30 de 
novembre. Així, aquest hotel 
serà el novè establiment d’SB 

Hotels i se suma a la resta 
d’actius ja existents a la ca-
dena: cinc hotels a Barcelona, 
dos a Tarragona i un a les Te-
rres de l’Ebre, concretament a 
la ciutat de Tortosa. 
Gerard Subirats, CEO del hol-
ding del qual forma part SB 
Hotels, ha remarcat que estan 

“molt orgullosos d’entrar a 
la Comunitat de Madrid amb 
aquesta operació”. Segons Su-
birats, seguiran treballant per 
buscar oportunitats en aquest 
mercat. També ha afirmat que 
el seu segell d’identitat és el 
Mediterranean Urban Con-
cept: hotels amb ànima medi-

terrània, de tracte i dissenys 
càlids i gastronomia local. 
Per la seua banda, el conseller 
delegat d’SB Hotels, Marc Ala-
do, ha dit que aquesta opera-
ció forma part d’una política 
d’expansió basada en ubica-
cions estratègiques de grans 
ciutats. En aquest cas, destaca 
la proximitat a l’aeroport de 
Madrid-Barajas. 
La voluntat d’SB Hotels és 
continuar creixent a la zona, 
tant a les rodalies de Madrid 
com a la capital, així com en 
d’altres capitals de província 
representatives. A més, la ca-
dena preveu iniciar a partir de 
l’estiu del 2020 una reforma a 
l’establiment de Madrid, per 
convertir-lo en un hotel ‘bou-
tique’, amb aires mediterranis 
que caracteritza a la cadena. 

No només s’actualitzaran les 
99 habitacions de l’hotel sinó 
també les seues zones comu-
nes, amb elements destinats a 
la millora de l’experiència del 
client, com un restaurant-ca-
feteria i un gran jardí exterior.
Per la seua banda, segons HIP 
Hotel Investment Partners, 
l’operació respon a l’objectiu 
de centrar-se en grans hotels 
vacacionals de més de 200 ha-
bitacions, i també preferent-
ment ubicats en destinacions 
turístiques consolidades i en 
primer línia de mar. La major 
part dels actius de HIP es tro-
ben en zones de costa, sobre-
tot a les illes Canàries (50%) i 
Balears (25%), i la resta es re-
parteix a la Península, princi-
palment a la Costa del Sol, 
València i Catalunya. 

G.M./J.D.
TORTOSA

Cinta Bonet
L’AMETLLA DE MAR

EXPANSIÓ EMPRESARIAL

SB Hotels tindrà un hotel a Madrid
 La cadena tortosina compra a NH el seu 

primer establiment hoteler fora de Catalunya
 Es tracta d’un complex de tres estrelles, que la 

companyia vol convertir en un hotel ‘boutique’

Les obres ja han començat a l’Ametlla de Mar. // CEDIDA.

Una imatge de l’hotel SB Corona de Tortosa. // ARXIU C21.

Balfegó invertirà 16 milions en la nova seu

 ECONOMIA
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El Departament d’Agricul-
tura dona per “controlats” 
els focus puntuals de caragol 
maçana de l’hemidelta dret 
del Delta, on s’havien superat 
les 115 hectàrees infestades. 
El juny de l’any 2009 es va 
trobar el primer exemplar de 
caragol poma al Delta. Des del 
principi, es va apuntar com a 
responsable de la seva intro-

ducció a una empresa dedica-
da a la importació d’animals 
exòtics. Deu anys després, el 
focus de caragol poma està 
controlat en 90 hectàrees al 
marge dret del riu Ebre, però 
en el cas de l’hemidelta es-
querre la plaga està present a 
7.000 hectàrees, el que repre-
senta el 70% de la superfície 
total. Amb aquestes xifres 
damunt la taula, el sector de 
l’arròs ja dóna per perduda 
l’eradicació de la plaga. 
Algunes de les mesures que 

apliquen els pagesos per llui-
tar contra el caragol poma és 
la introducció de la sembra 
en sec o l’ús de les saponines. 
Però el sector lamenta els alts  
costos econòmics. 
El Govern ha aprovat mesu-
res que situen en gairebé 2 
milions d’euros la lluita con-
tra el caragol poma. Així, el 
director territorial d’Agricul-
tura a les Terres de l’Ebre, 
Ferran Grau, també ha agraït 
la col·laboració dels pagesos 
amb el control de la plaga. 

L’Associació de Criadors de 
Brau a les Terres de l’Ebre 
han emès un comunicat en 
defensa de l’activitat de la ra-
maderia Mur d’Alfara de Car-
les. El comunicat ha arribat 
després que el jutjat d’ins-
trucció número 5 de Torto-
sa hagi admès a tràmit una 
querella contra la ramade-
ria i també contra l’exalcal-
de d’Alfara de Carles, Josep 
Mas, per un suposat delicte 
de prevaricació. Presentada 
a través de la seva empresa 
Toros Costa Dorada SL, el to-
rero Rubén Marín vol acon-
seguir així que la ramaderia 
d’Alfara de CArles deixi d’or-

ganitzar espectacles taurins 
sense mort de l’animal per a 
turistes, tot emparant-se en 
una llicència municipal. 
Però la propietària de la ra-
maderia, Àngela Mur, ha 
afirmat que allò que es mos-
tra als turistes són les proves 
de selecció dels animals, sen-
se mort ni càstig.  En aquest 
sentit, Mur també ha expli-
cat que el torero denunciant 
va treballar per a la seva ra-
maderia, i que des que es va 
acabar la relació laboral ha 
rebut diversos requeriments. 
De la mateixa manera, la 
propietària de la ramade-
ria Mur ha afirmat que està 
tranquil·la, perquè l’activitat 
que realitza és totalment le-
gal. També ha lamentat que 
s’hagi involucrat en aquesta 

qüestió a l’exalcalde d’Alfara 
de Carles. 
El president de l’Associació 
de Criadors de Brau a les Te-
rres de l’Ebre, Paco Palmer, 
ha lamentat que mentre una 
ramaderia de Jaén que rea-
litza la mateixa activitat que 
Mur va rebre el 2017 el premi 
Fitur a la innovació turística, 
a Catalunya es criminalitza 
un col·lectiu i un territori 
com les Terres de l’Ebre. Pal-
mer insisteix que cal posar 
en valor el bou brau en pas-
tura extensiva com a produc-
te turístic diferenciador. 

RAMADERIA

Sílvia Alarcón
CAMARLES

Un productor mostra els caragols trobats a l’arrossar. // S.A.

Deu anys contra el caragol poma al Delta

Criadors de Brau de l’Ebre surten  
en defensa de la ramaderia Mur

 L’associació ramadera rebutja la querella 
d’un torero contra l’empresa i l’exalcalde d’Alfara

  Mur afirma que tot allò que es mostra als 
turistes són proves de selecció d’animals

Cinta Bonet
ALFARA DE CARLES

Una imatge de la ramaderia Mur. // ARXIU C21.

 ECONOMIA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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La cultura ebrenca està de dol 
per la mort del dibuixant Fre-
deric Mauri als 78 anys, el 22 de 
juny passat. Mauri ha sigut un 
dels grans referents de la cul-
tura tortosina des de la segona 
meitat del segle XX, també com 
a pintor, il·lustrador, gravador, 
cartellista, exlibrista i professor 
de dibuix a l’actual institut Der-
tosa. De fet, l’abril passat, el Mu-
seu de Tortosa li va fer un ho-
menatge en forma d’exposició, 
en la qual es recollia la col·labo-
ració que Mauri va fer al llarg 
dels anys amb l’escriptor Jesús 
Massip. Sobretot, la seua petja-
da artística destaca per la pro-
ducció d’exlibris i també com a 
fundador del col·lectiu Macla 
65 i per la vinculació a la gene-
ració Gèminis, sorgida al voltant 
de la revista cultural del mateix 
nom. Tot plegat, moviments que 
van ajudar a revifar la cultura a 
Tortosa i a les Terres de l’Ebre 
en plena dictadura franquista. 
Amb un comunicat, l’Ajunta-
ment de Tortosa va lamentar la 
trista notícia i va mostrar el seu 
condol cap a la família i amics.
Nascut a Tortosa el 1940, Mau-

ri va ser un xiquet de la post-
guerra. Com han destacat des 
d’Òmnium Cultural a les Terres 
de l’Ebre, “Mauri va créixer en 
una ciutat dramàticament de-
vastada per les bombes i envol-
tada de misèria ciutadana, sota 
un règim extremadament venja-
tiu i repressor”, amb una escola 
franquista que li posar al davant 
“les primeres lletres, basades en 
xenofòbies ideològiques i ideari 
ultracatòlic”. Format artística-
ment a la Facultat de Belles Arts 
de Barcelona, la seua trajectòria 
professional va anar lligada es-
trictament a l’institut de Tor-
tosa, tal com a ell i a tota una 

generació d’intel·lectuals els 
agradava anomenar l’aleshores 
institut Joaquín Bau. Allà hi tre-
ballava amb la seua companya 
de vida, la també artista Araceli 
Boix, i va esdevindre tot un em-
blema de l’institut, del qual va 
ser professor de dibuix durant 
més de 30 anys.  
Represaliat pel règim fran-
quista, va sofrir presó pels seus 
ideals. Des d’Òmnium han des-
tacat molt especialment els 
seus exlibris, atès que Mauri va 
esdevenir, indubtablement, un 
dels grans exlibristes del país. 
Un dels seus grans admiradors, 
el seu excompany i amic Manel 

Ollé, va posar tot l’interès en què 
els exlibris de Mauri veiessin la 
llum en diversos volums. 
Òmnium també ha destacat que 
Mauri dibuixava amb una gran 
facilitat i destresa, i que sorpre-
nia la seua capacitat creativa i 
l’extremada elaboració de les 
seues creacions. El 2010 també 
va fer-se l’exposició ‘Anys i tre-
balls’, que unia l’art de Mauri 
amb els textos de Manuel Pé-
rez Bonfill, que també va morir 
ara fa un any. “Ens ha deixat un 
gran entre els grans de l’art con-
temporani nostrat! Sit tibi terra 
levis”, han escrit des d’Òmnium 
Cultural a les Terres de l’Ebre. 

Tortosa va homenatjar el 19 
de juny l’escriptor Manuel 
Pérez Bonfill, amb motiu del 
primer aniversari de la seva 
mort. Des del col·lectiu Di-
LLUMS d’Art al Forn, amb 
la col·laboració, de la URV, 
la UNED, la UOC, Òmnium 
Cultural i l’Ajuntament de 
Tortosa, es va organitzar un 
acte que volia recuperar la 
figura del literat des de totes 
les vessants creatives. Hi van 
participar autors com Je-
sús Tibau, Manel Ollé, Joan 
Panisello o Sílvia Panisello. 
El coordinador de l’acte, 
Emigdi Subirats, ha explicat 
que es volia fer un homenat-
ge que desglossés la figura 
d’aquest gran literat. L’acte 
va tenir lloc al carrer Hemin-
gway de Tortosa buscant la 
connexió de Pérez Bonfill 
amb l’escriptor nord-ameri-
cà, a qui el literat tortosí va 
dedicar dos cròniques a la 
revista Gèminis. De fet, ‘He-
mingway’ és el títol de l’últi-
ma obra publicada per Pérez 
Bonfill, un recull d’escrits 
entre els quals hi ha aquestes 
mateixes cròniques.   C.B.

Dol a la cultura ebrenca per 
la mort de Frederic Mauri

Homenatge
a Pérez 
Bonfill, un 
any després

Gustau Moreno
TORTOSA

TORTOSA és l’escenari un any més 
de la Mostra de Jazz. De l’1 al 6 de ju-
liol, els carrers i locals de la ciutat s’om-
pliran d’activitats i música en directe. 
Serà la 26a edició i comptarà amb uns 
caps de cartell referents del gènere. 
Per un costat, la mítica banda britàni-
ca Incognito, important als anys vui-

tanta, influenciats pel funky d’Earth, 
Wind and Fire amb tocs del guitarrista 
Santana; i per l’altre, Kyle Eastwood 
Band, la banda del fill de l’actor Clind 
Eastwood. En aquest cas, Eastwood 
repeteix cita en la Mostra de Jazz, on 
ja va actuar el 2011 en format quintet 
amb el seu contrabaix.  J.DOMINGO.

Incognito i Eastwood, a Tortosa

OBITUARI

Mauri, a la inauguració de l’última exposició, l’abril passat. // AJUNTAMENT DE TORTOSA.

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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1919-2019: cent anys de celler
cooperatiu a Gandesa 

 L’edifici, construït per l’arquitecte Cèsar Martinell, ha vist passar diverses generacions de pagesos que 
han apostat per fer de la viticultura un element clau per la supervivència i el desenvolupament local

Expliquen que la fil·loxera 
va ser una de les principals 
culpables del naixement del 
Sindicato de Cooperación 
Agrícola de Gandesa, l’actual 
Celler Cooperatiu de la capi-
tal de la Terra Alta. I ho diuen 
perquè, tot i que la comarca a 
mitjans del segle XIX es dedi-
cava principalment al cultiu 
de l’olivera i l’ametlla, l’alta 
demanda de vi que arribava de 
França o d’altres zones de l’es-
tat espanyol, va motivar molts 
pagesos a canviar el cultiu i 
apostar per la vinya i l’elabo-
ració de vins. 
Foren uns quants anys pròs-
pers que, malauradament, 
van acabar amb l’entrada de la 
plaga de la fil·loxera als matei-
xos camps gandesans, tot pro-
vocant la pèrdua de diversos 
anys de collita. “Els pagesos 
eren valents i van sobreviure a 
allò i a moltes altres situacions 
complicades, com la d’aquell 
primer any del sindicat”, re-
corden alguns avis del poble. 
I el cert és que aquell 1919, 
quan van començar les obres 
de l’edifici modernista, els pa-
gesos van córrer a entrar els 
primers grans de raïm al celler 
quan el sostre encara no s’ha-
via acabat, i es va fer malbé la 
major part de la collita. 
El Celler Cooperatiu de Gan-
desa va nàixer gràcies a la de-
terminació d’una cinquantena 
de famílies del poble que vo-

lien lluitar per un futur digne 
lligat a la pagesia i la viticul-
tura locals. Amb la Mancomu-
nicat de Catalunya com a teló 
de fons, van passar per notari 
i constituir una societat amb 
la voluntat d’aixecar un dels 
imponents edificis que un ar-
quitecte vallenc ja havia cons-
truït en d’altres municipis del 
país. Cèsar Martinell i Brunet 
va voler, a Gandesa, fer-hi un 
edifici amb particularitats que 
el feien diferent, únic. Buscava 
una suma de bellesa i funcio-
nalitat, un espai que permetés 
elaborar el vi però que alhora 
fos bell i atractiu. I ho va acon-
seguir a partir de voltes cata-
lanes i columnes de maó, el 
material més barat de l’època, 
però treballat amb bon criteri 
visual. Diuen que el projecte 
va costar unes 200.000 pesse-
tes de l’època, i que va obligar 
les famílies de Gandesa a hi-
potecar-se durant uns quants 
anys per poder assumir l’enor-
me despesa. 
Sigui com sigui, i tot i la mala 
experiència de la primera co-
llita, el projecte es va finalitzar 
el gener del 1920 i s’ha man-
tingut actiu i en funcionament 
fins al present any, en què pre-
cisament es compleix el cen-
tenari de la seua constitució.
 
La festa dels 100 anys
La consellera d’Agricultura, 
Ramaderia, Pesca i Alimenta-
ció de la Generalitat, Teresa 
Jordà, va inaugurar el Cente-
nari el dia 18 de febrer en un 
acte institucional que també 

va permetre presentar la mos-
tra “Cent anys de vi, històries 
de vida”, exposició pensada 
per recordar els moments més 
importants del celler al llarg 
d’aquestes deu dècades. 
La mostra recorda, per exem-
ple, quan es va construir 
l’edifici, les primeres comer-
cialitzacions del vi i l’oli -el 
projecte inicial del celler tam-
bé incorporava un molí per a 
elaborar oli- o com es va veure 
afectat el celler i el munici-
pi amb el pas de la Batalla de 
l’Ebre. Es recorda els primers 
vins embotellats i també el 
paper cabdal que hi va tenir 
el vermut Terralta, ja que el 
producte va permetre sobre-
viure a la misèria provocada 
per la postguerra. La història 
del celler s’ha explicat sobre-
tot a partir d’objectes, que han 
estat cedits en la seua majoria 
per socis i sòcies del celler o 
entitats i persones del poble. 
La mostra es pot visitar durant 
tot aquest 2019 com a comple-
ment a la visita guiada que la 
Cooperativa ofereix habitual-
ment per l’edifici modernista. 
Durant aquest primer semes-
tre de l’any també s’ha fet una 
festa per als socis i sòcies del 
celler; s’ha organitzat un dinar 
popular obert a tothom, i s’ha 
gaudit d’una vermutada ame-
nitzada amb música. El pro-
per acte serà la projecció d’un 
documental que, a partir del 
record de diversos testimonis, 
relatarà com s’ho han fet per 
mantenir viu el projecte i, so-
bretot, què ha significat per a 

tantes i tantes generacions de 
gandesans i gandesanes i te-
rraltins. 

Present i futur  
La història del Celler Coo-
peratiu Gandesa obliga a fer 
una parada i parlar de vi. És 
cert que el projecte original 
incloïa també el molí de l’oli, 
i que durant molts anys també 
es va elaborar aquest produc-
te a la cooperativa; però el vi 
s’ha elaborat de forma ininte-
rrompuda des d’aquells anys 
fins a l’actualitat. En la major 
part d’aquesta història, s’ela-
borava i es venia a doll; però 
des d’uns anys més recents 
-finals dels 70- l’aposta va ser 
embotellar-los. “En els últims 
30 anys -diu Salvador Mañà, 
soci i antic president del ce-
ller- el celler ha vist molts can-
vis, s’han renovat les instal·la-
cions, s’ha millorat el control i 
procés d’elaboració, separant 
varietats i diferenciant vinyes 
velles de les joves”. A més, hi 
afegeix l’actual president Pere 

Bové, el celler ha fet una cla-
ra aposta per la qualitat: “Els 
vins de cooperativa poden ser 
-i en el nostre cas ho són- ex-
cel·lents, tenim bones vinyes, 
professionals al camp i al ce-
ller que permeten oferir al 
mercat productes totalment 
òptims”. 
Enguany, a l’actual gamma 
Gandesola, Somdinou i Pure-
sa, s’hi ha afegit els vins del 
Centenari, una garnatxa blan-
ca i una carinyena nascudes de 
les vinyes més velles del celler, 
i que han sortit al mercat amb 
una etiqueta trencadora, obra 
del dissenyador Francesc 
Bové, que reprodueix les fi-
nestres de l’edifici de Cèsar 
Martinell. En l’any del cente-
nari del celler el present brilla 
per sí mateix. Ara, l’objectiu 
està en fer que la solidesa que 
ha demostrat el projecte fins 
avui, permeti sumar unes 
quantes dècades més i se se-
gueixi escrivint nous capítols 
d’esta història plena de valen-
tia, valor i força.  

 CULTURA

Redacció
GANDESA
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Epicentre durant quinze dies de la dansa, les arts escèniques i el 
circ contemporani, amb formació de qualitat i excel·lència per 
als professionals del sector, sota la direcció de Roberto Olivan al 
mateix temps que oferint una àmplia programació d’espectacles 
d’avantguarda, de màxima qualitat i de disciplines variades.

 Festival Deltebre Dansa
    Del 8 al 21 de juliol

Us recomanem

  Amposta
mónFILMAT
Fins al 7 de juliol
Lloc: Lo Pati, Casino d’Amposta, 
Cinema Oscar Palace, Cineclub La 
Ràpita i Poble Nou del Delta. 

 Mas de Barberans
‘Lo Rogle. Pauma Comuna’
Fins al 15 de juliol
Lloc: Museu de la Pauma 

 Benicarló
‘Trajectòries’
Fins al 21 de juliol
Lloc: Mucbe

 Tortosa
‘XV Premi de Pintura
Francesc Gimeno’
Fins al 21 de juliol
Lloc: Museu de Tortosa

 Mas de Barberans
‘Rocam’
Fins al 22 de juliol
Lloc: Museu de la Pauma

 Amposta
Ebrergent 2019
Fins al 28 de juliol
Lloc: Lo Pati

 La Galera
#MOONotematica
Fins al 28 de juliol
Lloc: Terracota, Centre
d’Interpretació de la Terrissa

  Corbera d'Ebre
VI Biennal d'Art
Fins al 31 de juliol
Lloc: Església Sant Pere (Poble Vell)

  Roquetes
‘Pinzellades especials’
Fins al 31 de juliol
Lloc: Biblioteca Mercè Lleixà

 Amposta
#MOSMIREM Inside Out Project
Fins a l’agost del 2019
Lloc: Lo Pati

 La Fatarella
‘XXVI Concurs de Primavera 
de Dibuix i Pintura Ciutat de 
Benicarló
Fins al 31 de desembre
Lloc: Fundació El Solà

Fires i festesMenjar i beure

Música

Música

Teatre

Música

Fires i festes Exposicions

 Campredó

Mestràlia
Del 5 al 7 de juliol

 Tortosa

Incognito
Teatre Auditori Felip Pedrell - Sala Gran
Divendres 5 de juliol - 22:30h
Incognito és un projecte personal de Jean-Paul “Bluey” Mau-
nick, el seu fundador i guitarrista, autor de la majoria de les 
composicions de la banda. Si encara no els has vist en directe, 
aquest és el grup que vols gaudir. Enlluernen en tots els sentits, 
un groove irresistible i el missatge sempre és positiu.

 Camarles

Concert d’Andy & Lucas
Recinte de festes
Dissabte 20 de juliol - 23h

En el marc de les Festes Majors de Camarles, concert d’Andy & 
Lucas, presentant el seu darrer treball ‘Nueva Vida’.
Preu: 10€ anticipada | 15€ taquilla

 Amposta

‘Bona gent’
Dissabte 6 de juliol - 22h

La Lira Ampostina
El conegut presentador Quim 

Masferrer fa un homenatge al 

públic en un espectacle únic i 

impossible de repetir perquè 

el públic n’és el protagonista, o 

millor dit: molts protagonistes, 

que escriuran l’argument.

 Deltebre

Concert de Camela
Divendres 5 de juliol - 23h

Camp de futbol
Amb motiu del 10è aniversari de 

les Festes del Barracot, Camela 

repassarà els seus èxits més 

coneguts en els darrers 25 anys 

d’història, dins del seu últim disc 

‘Rebobinando’.

Preu: 10€

 Mas de Barberans
17è Racó dels Artesans.
La Fira de les Fibres Vegetals
3 i 4 d’agost
Tot un cap de setmana per 
conèixer com artesans i artesanes 
vinguts/des de diferents zones 
geogràfiques treballen fibres 
vegetals.

Mestràlia un cop més tornarà a 
omplir Campredó de notes musicals, 
instruments, balls i gent amb ganes de 
compartir el fet musical.

 L’Ametlla de Mar
XXV Diada dels Fideus 
Rossejats
Diumenge 7 de juliol - 10h
Tot un dia degustacions, concurs 
gastronòmic, mostra de vins de 
la DO Terra Alta, actuacions 
musicals, i Festa del Mar amb 
diverses activitats nàutiques.

Amb el suport de:
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Avui us porto el meu 
primer tàrtar!!! El 
primer tàrtar fet per 
mi! Direu... t’agrada la 
carn crua? Doncs sí, 
m’agrada. Això sí, en 
poca quantitat. 

Fa uns dies feia neteja 
de revistes i vaig 
trobar dues de les que 
envia Nespresso. Les 
vaig tornar a mirar 
i vaig retallar unes 
receptes que m’havien 
passat per alt. Una 
d’elles és aquest tàrtar. 
Les proporcions dels 
ingredients les he 
adaptat al meu gust.”

Tàrtar de vedella Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Tonyina
amb prunes

Ingredients

· 2 talls de tonyina per persona
· 3 pebrots verds
· 2 cebes tendres
· 1 pastanaga
· 3 tomàquets madurs
· 1 got de vi blanc sec
· 100 grs. de pinyons
· 100 grs. de prunes seques
· 1 culleradeta de pebre roig
· 1 polsim de pebre negre en
  pols
· 1/2 got d’aigua
· Sal i salses

Elaboració

En una cassola de terra poseu 
un bon raig d’oli, afegiu-li 
els pebrots, les cebes, la 
pastanaga i els tomàquets 
prèviament tallats a trossets 
menuts. Feu un sofregit fins 
enrossir les cebes. Poseu-hi els 
talls de tonyina per damunt 
amb els pinyons, les prunes 
seques, el vi blanc i el mig got 
d’aigua i ho deixeu coure uns 
minuts. A meitat de la cocció, 
li tireu el polsim de pebre 
negre i el pebre roig en pols. Si 
cal podeu afegir una mica més 
d’aigua, sense aigualir-lo. La 
sal i les salses al vostre gust. 
Després d’uns minuts tapeu la 
cassola i traieu-ho del foc.

INGREDIENTS
• 100g de filet o bistec de vedella de gran qualitat
    tallat ben finet
• 1/2 ceba petita 
• 20g de festucs
• Una mica de julivert

• Un bon grapat de fulles de ruca
• Oli d’OVE 
• Flor de sal
• Pebre mòlt

ELABORACIÓ
1. Tallem la vedella a dauets ben 
petits. Els disposem en un bol. 
2. Tallem la ceba a dauets ben 
petits. Els afegim a la carn.
3. Tallem a trossets ben petits 
unes quantes fulles de ruca i una 
mica de julivert. Ho afegim a la 
carn.

4. Piquem els festucs amb el 
morter. Els afegim a la carn i ho 
barregem tot. 
5. Incorporem l’oli d’oliva VE, 
el pebre mòlt i la flor de sal. Ho 
barregem molt ben barrejat. 
6. Ho presentem en un plat ben 
bonic posant a la base unes fulles 
de ruca. 

I... a gaudir! Us asseguro que us 
encantarà! És espectacular! 

LA CUINA DE L'OLGA

La Taverna del Mar, la pastisseria 
Masdeu i el Xicago, segons la va-
loració del jurat; i la Casa Vella, 
la pastisseria Masdeu i les Noves 
Algues segons la votació popular, 
han merescut els primers premis 
de la Ruta del Tast 2019. El 26 de 
juny s’ha fet l’acte d’entrega dels 

guardons al Mercat Municipal, i 
també s’han dut a terme els sor-
tejos de degustacions i d’una acti-
vitat nàutica entre els comensals i 
fotògrafs que per instagram han 
promocionat la ruta. Una quaran-
tena d’establiments han pres part 
enguany a la Ruta del Tast.  G.M.

Premis de la Ruta del Tast 2019

F
FOGONS
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Pol
“Es tracta 
de resoldre 
enigmes 
relacionats 
amb Harry 
Potter per 
ajudar-lo.”

PINZELLADES2

Sira
“He xalat 
molt jugant 
i aprenent 
amb els meus 
companys 
amb aquestes 
activitats que 

ens han preparat.”

Jan
“Fa dies que 
vam rebre 
una carta que 
Harry Potter 
estava en perill. 
El meu grup, 
Griffyndor, 
ho hem donat tot per resoldre els 
enigmes i ajudar-lo.”

Aleix
“L’escape 
room de Harry 
Potter estava 
organitzat 
en una sola 
habitació de 
l’escola. Ha 
sigut una passada.”

Ayoub
“Les quatre 
cases de 
Hogwarts ho 
hem donat tot 
per ajudar a 
Harry Potter a 
escapar-se.”

Izan
“El principal 
objectiu era 
obrir la caixa 
on està Harry 
Potter i ho vam 
aconseguir.” 

Nereida
"Cada grup 
de xiquets és 
una casa de 
Hogwarts i jo 
pertanyia a 
Slytherin.”

Zaida
"Els 
professors de 
l’escola ens 
han organitzat 
un escape 
room per 
aprendre.”

Mar
" Hufflepuff 
és la casa que 
més m’agrada 
de les quatre 
Harry Potter. 
Vaig xalar 
molt."

Paula
"Durant tota la setmana hem participat en 
l’escape room de Harry Potter. Cada xiquet 
i xiqueta pertany a una de les quatre cases de 
Hogwarts. Ha sigut molt divertit i he après 
moltíssim.”

Iker
“Els professors de l’escola Sant Miquel de 
Deltebre ens han fet un escape room on estaven 
les quatre cases de Hogwarts de la pel·lícula de 
Harry Potter. Ha sigut molt divertit.”

Mariona
"Durant tots aquests dies hem participat 
en l’escape room de Harry Potter. Tot i que 
hi ha quatre cases les que més m’agrada és 
Hufflepuff. A més l’activitat més divertida ha 
sigut la de les pocions.”

Quim
“L’objectiu 
d’aquest jóc 
és aconseguir 
resoldre els 
diversos 
enigmes per 
ajudar a escapar 

a Harry Potter.”

ESCOLA SANT MIQUEL DE DELTEBRE
Harry Potter fa molts anys que viu al castell de Hogwarts 
però fins fa poc té un gran problema. El dolent del castell 
l’ha empresonat i li ha ordenat al petit Harry que per a 
poder sortir de la presó ha de resoldre quatre misteris 
matemàtics. Aquest era el plantejament inicial de l’es-
pectacular i original escape room que van organitzar 
els professors de l’escola Sant Miquel de Deltebre per 

als seus alumnes. Dividits en quatre grups, Griffyndor, 
Slytherin, Ravenclaw i Huffelpuff, els xiquets i xiquetes 
van decidir començar aquesta gran aventura i ajudar 
a Harry Potter a sortir 
d’entre les reixes i poder 
seguir fent la seva màgia 
que tant ens agrada a 
tots.  N.B.

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

>

>

>
L’escape room de Harry Potter

PETITS ARTISTES
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Del 3 al 9 de juny va tinir lloc una 
nova cita del torneig Audi Pàdel 
Series al Club de Tenis Vinaròs. A 
banda de passar-ho bé practicant 
l’esport que més els agrada amb 
jugadors d’altres poblacions, els 60 
participants es disputaven 2000 eu-
ros en premis. 

Els campions de la primera mascu-
lina van ser Nacho Vicente i Carlos 
Monfort. Les guanyadores de la 
primera femenina van ser Ariadna 
Martí i Noelia Ruiz.  
La pròxima parada del circuit APS 
tindrà lloc al Club de Tennis Benicar-
ló del 8 al 14 de juliol.  N.B.

Final d’infart a l’APS de Vinaròs

TRIATLONS

Mig miler de persones a la 
nocturna de Fredes-Paüls 

A Fredes, un municipi del 
Baix Maestrat on viuen 
menys d’una vintena d’ha-
bitants, es van congregar 
487 persones per donar el 
tret de sortida a la 23a edi-
ció de la clàssica traves-
sia de la Marxa Nocturna 
de Fredes-Paüls, la qual 
compta amb un recorre-
gut de 48 km que travessa 
el Parc Natural dels Ports. 
Baix la llum dels últims ra-
jos de sol, els participants 
van iniciar els primers qui-
lòmetres de la travessia.
Tot i que un dels encants 
d’aquesta consolidada 
marxa és caminar entre 
fauna i natura baix la llum 

de la lluna plena, els més 
ràpids, però, van arribar 
abans que s’amagués el sol. 
Va ser el cas d’Aitor Tomàs 
i Agustí Joan Camps, que 
van arribar junts i van ser 
els primers en completar 
el recorregut amb 4 hores 
i 31 minuts. La primera 
dona en travessar la línia 
de meta va ser Elena Dra-
go, fent la travessia amb 5 
hores i 53 minuts. Els da-
rrers participants van arri-
bar passades les vuit del 
matí, després de més de 14 
hores de marxa.   N.B.

Travessia nocturna Fredes - Paüls. // MAURO.

Aleksandar Sasa Jovic ha 
estat presentat com a nou 
entrenador de l’Handbol 
Amposta. Després de pas-
sar per la base i el primer 
equip del Vinaròs i estar 
els darrers cinc anys al 
Perelló, on va aconseguir 
l’ascens de l’equip a Lliga 
Catalana, el croat emprèn 
amb molta il·lusió aquest 
nou repte. Segons Sasa 
“necessitava aquest canvi 
i he volgut dur-lo a ter-
me incorporant-me a un 
equip de la Divisió d’Ho-
nor Plata”.  N.B.

Sasa Jovic, 
nou tècnic 
de l’Handbol 
Amposta

Natàlia Barraguer
FREDES

Minuts abans de la sortida. // BTT ‘A PER LA CABRA’.

Gil i Muixi guanyen ‘la cabra’

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Edgar Nolla, representant 
de la Unió Atlètica Mont-
sià, va tornar a demostrar 
el seu talent en aconse-
guir la medalla d’or en la 
prova de salt amb perxa 
durant el darrer Campio-
nat d’Espanya sub-18 dis-
putat a Castelló. L’atleta 
es va imposar amb una 
excel·lent marca de 4,76 
metres després de tres 
mesos d’inactivitat a cau-
sa d’una lesió.
Altres representants de 
la Unió Atlètica Montsià 
que van aconseguir arri-
bar a la final van ser Ar-
nau Padrosa, quart clas-
sificat amb 4,56 metres, 
i Ferran Eixarch, vuitè 
classificat amb 4,21 me-
tres. A més, tots dos van 
millorar la seva marca 
personal.  N.B.

Edgar Nolla 
brilla com mai 
i aconsegueix 
l’or 

Amb gran èxit de participació 
Tivissa va celebrar la 12a edi-
ció de la cursa BTT ‘a per la 
cabra’. Més de 270 persones 
vingudes d’arreu de Catalun-
ya van participar en aquesta 
prova puntuable pel circuit 
Xallenger BTT Terres de 
l’Ebre. Entre els participants, 
hi destavacen ciclistes de re-
nom.
L’organització va dividir la 
cursa en tres modalitats: el 
circuit rally, de 45 km i 1300 
metres de desnivell; la tra-
vessia sprint, amb 27 km i un 
desnivell de 700 metres, i la 
modalitat e-bike, que consis-

tia en fer el mateix circuit que 
la cursa llarga però amb bici-
cleta elèctrica. Tots dos reco-
rreguts destaquen per la seva 
qualitat tècnica i el seu nivell 
d’exigència.
Pel que fa a la classificació, 
Èric Gil guanyava la cursa de 
llarga distància. En dones la 
victòria se la va endur Rosa 
Muixi. Domingo Castejón 
i Bàrbara López van ser els 
vencedors de la cursa de cur-
ta distància.  N.B.

Natàlia Barraguer
TIVISSA

Mira el
vídeo
en este
enllaç

E
ESPORTS
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El Departament de Geografia 
de la Universitat Rovira i Vir-
gili (URV) lidera un projecte 
d’investigació que analitza i 
valora a través de macrodades 
(Big Data) provinents d’infor-
mació geogràfica voluntària 
diversos paisatges de la de-
marcació de Tarragona: el Parc 
Natural del Delta de l’Ebre, la 
comarca del Priorat o la ciutat 
de Tarragona. Les dades ana-
litzades provenen, entre al-
tres, de xarxes socials com ara 
Wikiloc, o també de Sistemes 
d’Informació Geogràfica de 
Participació Pública (PPGIS), 
dissenyats perquè usuaris o 
visitants d’un determinat espai 
públic puguin aportar la seua 
percepció sobre l’espai geore-

ferenciat. És el que es coneix 
com neogeografia; és a dir, l’ús 
d’eines informàtiques, pròpies 
de la societat de la informació, 
per a la recerca geogràfica.
Al projecte hi participen 25 
investigadors de la Facultat de 
Turisme i Geografia i de l’Es-
cola Tècnica Superior d’Ar-
quitectura de la URV. “Partim 
de la premissa que el paisatge 
és un recurs col·lectiu i la base 
per al desenvolupament d’ac-
tivitats ciutadanes”, explica 
Yolanda Pérez, investigadora 
principal del projecte. L’objec-
tiu és analitzar el paisatge, el 
seu significat, característiques 
i la seua percepció social. És a 
dir, estudiar el seu valor patri-
monial i col·lectiu tant des de 
la vessant social com de l’am-
biental. “La finalitat última és 
interpretar aquestes dades i 
posar-les a disposició dels ges-

tors d’aquests paisatges per tal 
que els adeqüen a les necessi-
tats i interessos de la societat”, 
hi afegeix Pérez.
En el cas del Parc Natural del 
Delta de l’Ebre és on les inves-
tigacions estan més avançades 
i ja s’han difós resultats en 
revistes especialitzades. Les 
conclusions principals són, 
per una banda, que  aquesta 
metodologia pot ser útil i fiable 
a l’hora d’analitzar el paisatge, 

i que evidencia que un espai 
protegit es pot gestionar a par-
tir de la participació ciutadana. 
De fet, els tècnics del Parc Na-
tural han utilitzat els resultats 
de la investigació per demanar 
la implicació dels ajuntaments 
en la neteja de les platges.
Altres dades analitzades fan 
referència a la percepció dels 
usuaris, els quals valoren molt 
positivament l’accessibilitat, 
les instal·lacions i serveis d’ús 

públic. Per contra, pel que fa 
a la senyalització d’alguns es-
pais, la satisfacció no és tan 
homogènia i hi ha determinats 
focus (la sortida o l’arribada a 
Amposta, o el sud de Sant Jau-
me d’Enveja) de baixa valora-
ció. Pel que fa a les activitats 
d’oci, fer fotografies, relaxar-se 
i contemplar el paisatge són les 
més comunes entre els usuaris 
del parc.  El treball també in-
clou un apartat específic dedi-
cat a la percepció del paisatge, 
on predominen les valoracions 
positives que destaquen el Parc 
Natural del Delta com un es-
pai natural, atractiu i tranquil. 
Però cal apuntar com a valora-
ció negativa la que el usuaris 
atorguen a les platges, que so-
vint presenten amb l’etiqueta 
de brutes.  

El Delta segons la neogeografia
G.M.
DELTEBRE

TECNOLOGIA

SK Hynix promet duplicar en breu la memòria dels telèfons

Un dels fabricants més importants del món de 
memòries, SK Hynix, acaba d’anunciar l’inici de la 
producció en massa dels primers microxips NAND 
4D de 128 capes, superant així les 96 capes d’últi-
ma generació introduïdes escassament a finals del 
2018. La novetat més important és que aquests nous 
xips permetran la fabricació d’unitats de disc SSD 
i memòries per a dispositius electrònics (tauletes, 
telèfons, etc.) de més capacitat i, el que és més im-
portant, a un cost final molt inferior a l’actual.
El secret d’aquesta nova tecnologia la trobem en el 
que el fabricant anomena NAND 4D, que permet 
emmagatzemar la informació en làmines de for-
ma vertical, en un conjunt que SK Hynix anome-
na UNDER CELL. D’aquesta forma, la companyia 
promet que durant la propera primera meitat del 
2020 tindrà al mercat les primeres unitats, en prin-
cipi dirigides a abastir la generació de telèfons de 
gamma més alta. Amb aquesta tecnologia, sembla 
que es reduirà pràcticament a la meitat el nombre 
de xips necessaris per emmagatzemar les dades, al 
mateix temps que es millorarà l’eficiència energè-
tica fins un 25% aproximadament.

Quant a aplicacions informàtiques, SK Hynix as-
segura que tindrà disponibles en breu les primeres 
unitats de disc SSD de fins a 2Tb amb controlador 
propi, així com dispositius NVMe de 16 i 32Tb 
orientats a clients industrials i centres de dades 
que, com hem comentant, s’espera en una data pro-
pera dintre del primer semestre del 2020.
Certament, altres fabricants com Samsung ja dis-
posen d’unitats SSD de 2Tb, concretament amb la 
línia 970 EVO NVMe M.2 SSD, però el producte 
de SK Hynix reduirà considerablement les se-
ves dimencions, al mateix temps que millorarà 
el consum energètic, un dels enemics més grans 
dels dispositius electrònics de mà actuals. Si, fi-
nalment, amb la tecnologia NAND 4D de SK Hy-
nix s’aconsegueixen abaratir els costos, ja podem 
començar a pensar amb els primeres telèfons amb 
capacitat d’1Tb i fins i tot de 2Tb, mesures inasso-
libles avui dia amb la tecnologia existent. Final-
ment, això ens permet pensar ja en els primers 
dispositius de mà pràcticament amb la mateixa 
capacitat i potència que un ordinador mitjà de so-
bretaula o portàtil actual.  

per Jaume Querol

EL PAISATGE és sovint el mo-
tor de la història o un actor més 
de les pel·lícules i curtmetratges 
que es projecten al festival món-
FILMAT, el certamen que organit-
za Lo Pati-Centre d’Art Terres de 
l’Ebre del 29 de juny al 7 de juliol. 
La quarta edició ha arribat amb 
un dia més de festival, i també 

amb més sessions, més pel·lícu-
les i més espais de projecció, com 
ara la pineda del pati de l’escola 
Carles III de la Ràpita, el centre 
de Poblenou del Delta, o l’antic 
Cinema Oscar Palace d’Amposta. 
Una altra de les novetats d’en-
guany és una taula rodona amb 
cinc realitzadors ebrencs.   G.M.

Més projeccions al mónFILMAT

PROJECTE DE LA URV
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